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Stojišče nakladnih panjev Janka Božiča iz Krškega

O LETOŠNJI MEDENI BERI
PR O F. EDI SEN EG A ČN IK

Letošnja čebelja bera je  bila izred
no slaba, tako da so ostali slovenski 
čebelarji skoro brez medu. Le malokdo 
je  natočil vsaj nekoliko žlahtnega p ri
delka, in še to  le za »pokušino«. Več 
sreče so imeli prevaževalci, ki so spo
mladi na repici in akaciji te r morda 
še na kostanju v sosednji republiki 
H rvatski dobili nekaj medu, vendar ne 
toliko kot prejšnja leta.

Vzrok za slabo letino niso bile le 
neugodne vrem enske razm ere v letoš
nji pomladi, temveč predvsem  izredno 
huda zima, ki je bila zlasti s svojim 
drugim  valom naravnost usodna za 
prezim ovanje čebeljih družin. Te so 
prestale prvi hladni val in njegove 
izredno nizke tem perature. Drugemu 
valu pa se niso mogle upreti in čebe
larji so Lahko samo še zapirali izpraz
njene panje. K izgubam med prezimo
vanjem  je  pripomogla tud i lanska go
zdna paša, ki se je zavlekla pozno v 
jesen. Čebelarji so sicer iztočili za
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prezim ovanje neprim erni gozdni med 
in ga nadom estili s sladkorjem , vseeno 
pa so šle čebelje družine v zimo osla
bljene in brez potrebnega števila mla
dih in neiztrošenih čebel, ki so prvi 
porok za živalne in zdrave čebelje dru
žine v  prihodnji pomladi. Tako so le
tošnjo pomlad nekateri čebelarji iz
gubili vse svoje čebele, drugi polovico, 
nekateri pa po nekaj družin. Res ni 
bilo čebelarja, ki mu ne bi bila pom r
la kaka družina Seveda pa je  izgube 
povečala tudi varoa, če se čebelarji je
seni niso dovolj zavarovali proti njej.

Nič ni čudnega, da je  bilo spomladi 
zaradi tega veliko povpraševanje po 
čebeljih družinah, s katerim i so želeli 
čebelarji nadom estiti izgubljene pa
nje. Na m ah in skoro po vsaki ceni so 
bile razprodane vse razpoložljive če
belje družine. Seveda so čebelarji ta
koj začeli dražilno krm ljenje in ob 
ugodnem vrem enu v aprilu in m aju so 
se družine kar lepo razvile in doča



Čebelarji na nekaterih območjih Slove
nije so čebelam pokrmili veliko sladkor

ja, ker ni bilo paše

kale prvo pomladno pašo. Na akacijevi 
paši pa so čebele le redkokje kaj na
brale, spet zaradi neugodnega vreme
na. Južni veter, dež in  hladno vreme 
so uničili dobro obetajoče m edenje že 
v nekaj dneh. Le močne čebelje d ru 
žine so v teh  pičlih dneh lahko nabra
le nekaj medu. N abrale so ga tud i tam , 
k jer so čebelarji s prevozi izkoristili 
več akacijevih paš v višinskih krajih. 
Tako je  bilo tud i v sosednji republiki 
Hrvatski, k jer je  akacija ponekod do
bro zamedila in  s svojo medičino na
polnila panje, ponekod pa je popolno
ma odpovedala. Že v  dveh dneh je  bilo 
po njej zaradi suhih južnih vetrov in 
hladnega vremena. Malo več sreče so 
imeli prevaževalci z repico, ki je  p rav  
tako ponekod dobro medila, drugod 
pa spet ne. K jer so čebelarji nagrm a
dili preveč svojih prevoznih čebelnja
kov na m ajhnih zasejanih površinah, 
tam  je bilo slabo ali pa celo nič. P ri 
nas v Slovenji je  konec m aja in p r
ve dni jun ija  lepo zamedila smreka, 
zlasti v zgornji Savinjski dolini. Vse je 
kazalo, da bodo čebelarji točili, saj so 
bila medišča skoro že polna. P a  jo je 
stari čebelarski vrem enar Medard 
letos pošteno zagodel. Po razmeroma 
lepem in za čebeljo pašo ugodnem 
vrem enu se je  ravno 10. jun ija  vrem e

spreobrnilo na slabše. V višjih legah 
je  celo snežilo. Potem  smo imeli k ar 
ves mesec hladno in  deževno vreme, 
da so čebele le redko izletavale. K ar so 
bile prej nabrale, so zdaj porabile in 
čebelarji so jih  m orali celo krm iti, da 
niso zdaj, sredi čebelarske sezone, iz
gubili čebel, ki so jih  že doslej s to
likim  trudom  in žrtvam i ohranili. Z 
gozdno pašo na sm reki in hoji ni bi
lo nič, čeprav so se tu  in  tam  poka
zala znam enja medenja. Čebelarji so 
zdaj čakali na  odrešilno kostanjevo 
pašo. P an ji so nabrali nekaj kilogra
mov medu, ponekod več, drugod manj. 
Kot vsako leto  pa je  kostanjevo pašo 
prekinjal dež in tako znatno zmanjšal 
donose. Vendar pa  so si čebelje d ru 
žine le opomogle in  nabrale tudi. mno
go cvetnega prahu  za brezpašno dobo, 
ki je  zdaj sledila. Sm reka in hoja ni
sta zamedili, čeprav so bile za to  v -le
tošnji, naravnost tropski vročini vse 
možnosti. Čebelarji so bili sedaj v  hu
di zadregi, k je  najti čebeljo pašo v  tej 
kritični brezpašni dobi po končani ko
stanjevi paši. Največ se jih  je  odločilo 
za pašo na otavi, nekateri pa so odpe
ljali čebele na ajdovo pašo. Letos je 
Medexova pospeševalna služba z ob
vestili v dnevnem časopisju res vzor
no skrbela za obveščanje čebelarjev 
o različnih pašah. Zal pa n ik jer v vsej 
Sloveniji n i bilo nobene paše, ves čas 
je  tehtnica samo padala. Čebelarji so 
morali tako že takoj po kostanjevi paši 
dražilno krm iti, če so hoteli, da bodo 
m atice zalegale in da bo v  panjih  pred 
zazim ljenjem  dovolj m ladih čebel. Žal 
moramo ugotoviti, da čebelarji letos 
krm ijo čebele že skoro vse leto in lon
ci so ostali prazni. Tudi upanja pod
jetn ih  prevaževalcev, da bodo izkori
stili paše v sosednji Hrvatski, so bila 
ničeva. Niti tam  ni bilo paše, saj je 
huda suša prizadela tud i tam kajšnjo 
vegetacijo.

Ko je  naša pospeševalna služba ob
vestila slovenske čebelarje, da je  za
m edila hoja v Lički Jasenici in okoli
ci, je  bilo tam  v nekaj dneh nič koliko 
prevoznih čebelnjakov iz vse Jugosla



vije. Vse je  drvelo v Liko, tako da so 
bile vasi in ceste pren trpane s prevoz
nimi čebelnjaki. Najbolj žalostno pa 
je  bilo p ri vsej stvari, da hoja sploh 
ni medila. V obupu se čebelarji niso 
mogli znajti in  v  vsej naglici so od
peljali čebele v neznano. N ekateri so 
odšli na Lonjsko polje, k je r čebele 
zdaj paberkujejo na polajevi m eti in 
nabero vsaj zase, spet drugi so jo 
ubrali v Liko ali pa se vrnili domov.

Toliko opevani in obetajoči žepek v 
Liki se še drži, le da je  popolnoma iz
sušen in  njegovi redki cvetovi ne obe
tajo  nič dobrega. Tudi m orebitni dež 
ga ne bo več rešil. Tako je  tudi z je
sensko reso v Liki, ki p rav  tako ne bo 
dala ničesar. Tudi od naše ajde, ki so 
je  letos zasejali precej več, najbrž ne 
bo veliko, čeprav so mnogi čebelarji 
prepeljali svoje panje tud i na to  pa
šo.

Na lipici v Liki naši čebelarji n i
so imeli sreče! Bolje pa je m edila son

čnica. Letos je  zopet m edila kot ne
koč. Vsa škropljenja so km etijci le
tos opravili že pred cvetenjem, kar je 
za čebelarje izredno pomembno. Iz
datno je  m edila v okolici Zrenjanina, 
k jer so bili donosi k ar okrog 50 kg na 
panj ali tud i več. Dobro je  medila tu 
di v Bački in Baranji. Škoda, da naši 
čebelarji niso bili o tem  pravočasno 
obveščeni. Sicer pa lahko v bodoče 
zopet računajo nanjo.

Tako slabe letine slovenski čebelarji 
skoro res ne pomnijo. Priznajm o, da 
so bile take letine tudi že kdaj prej, 
vendar pa čebel le ni bilo treba vse 
leto krm iti, da bi jih  obdržali pri go
lem življenju. In  nekaj medu, vsaj za 
domače potrebe, je  tudi bilo. Prazne 
posode za med pa ne obetajo nič do
brega, zlasti ne tistim  porabnikom , ki 
so se navadili, da redno uživajo ta 
žlahtni dar narave. Verjetno pa so še 
k je lanske zaloge, ki bodo letos nad
vse dobrodošle.

ČEBELARJEVA OPRAVILA V OKTOBRU
M ARJAN DEBELAK

Oktobra končujemo delo pri čebe
lah. Spom niti se moramo, da pride zi
ma s snegom in mrazom dostikrat že 
takoj po vseh svetih in ne popusti do 
pomladi. N ajkasneje do tedaj, pravi
loma pa že vsaj mesec dni prej je  tre 
ba pri čebelah urediti vse za prezim o
vanje. Tako nas ne m ore nič presene
titi in  družine se lahko v zadnjem  
mesecu pred zimo nem oteno p rip ra
vijo za težko zimsko preizkušnjo: po
skrbijo, da je  zaloga hrane dobro pre
delana, zgoščena in v dosegu zimske 
gruče, ki se v  hladnejših nočeh posto
pno že oblikuje. S propolisom zalepijo 
zadnje razpokane reže panja, ki bi jih 
m otile v zimskem vremenu, in z vo
skom oblikujejo prim erne mostove 
med sati.

Vsega tega dela jim  torej ne smemo 
podirati s kasnim  pregledovanjem  in 
preurejanjem  satja.

TVEGANO POZNO 
DOKRMLJEVANJE

Ponovno je  treba povedati, da ni 
dobro pozno krm iti čebel, ker nimajo 
več možnosti dodano sladkorno raz
topino tem eljito predelati in zgostiti 
te r odstraniti vlago iz panja. Dogodi se 
tudi, da zaradi nenadne ohladitve, ki 
ni nič nenavadnega za ta  čas, čebele 
dodane hrane sploh ne morejo več je
m ati iz pitalnikov. 2al to napako de
la še vedno preveč čebelarjev. Spomla
di pa smo nato priča joku in stoku ta 
kih čebelarjev, češ kako slabo so če
bele prezimile, da so pretirano  oslabe
le, da močijo, da jim  je  splesnelo satje, 
da so grižave in nosemave, in slednjič, 
da so od vseh tegob omagale v smrt, 
glavni in celo edini krivec zanjo pa je 
čebelar.



Če čebelar kljub vsem natančnim  in 
pravočasnim opozorilom, ki jih je  la
hko prebral v teh in vseh drugih stro 
kovnih navodilih o čebelarjenju, ne 
poskrbi, da bi imele čebele ob koncu 
septem bra urejeno zimsko zalogo h ra
ne, seveda mora tvegati in poskusiti 
za silo rešiti to vprašanje. Izkoristiti 
m ora ostanke toplote v naravi, in če te 
ni, pom agati z um etnim  ogrevanjem 
klaje in panja, da čebele hrano sprej
mejo in jo zasilno predelajo. Še prav  
posebno bi koristilo tem grešnim  zapo- 
znelcem, če bi pomagali čebelam s pe
nasto gumo in z njo opažili panje za 
okenci, tako da lahko skoznjo prodira 
vlaga iz vlažne notranjosti panja. 
V ratca panja v tem  prim eru odpremo 
na stežaj ali kar snamemo.

ZADNJA PRILOŽNOST ZA 
MENJAVO MATIC

Če hočemo zm anjšati možnost izgu
be (odmrtja) matic čez zimo, omogo
čiti družinam  največji razvoj in zm anj
ša ti njihov rojilni nagon v  nasled
njem  letu, je v  začetku oktobra zad
nji čas, da zamenjam o vse stare  ma
tice.

S tare m atice so matice, ki smo jih 
en k ra t prezimovali, vendar kako bolj
šo še obdržimo, če n jena dosedanja ro
dovitnost in druge dobre lastnosti da
jejo  upanje, da bo družina močna tudi 
v prihodnjem  letu. P ri vseh drugih, 
predvsem  vseh še starejših  maticah, 
pa je  tveganje preveliko, če jih  še na
dalje puščamo v družini.

Če torej pri vseh družinah matic 
nismo zam enjali že v  prejšn jih  mese- 
sic, kot smo tudi v teh navodilih ob
širneje obrazložili, storim o to sedaj, 
če imamo le na voljo m lade m atice iz 
domače vzreje, ali če hočemo osvežiti 
kri, nabavljene čistokrvne kranjice s 
širšega območja, k jer čebelarimo.

Vendar pri nabavi tu jih  matic pa
zimo, da so prišle iz rok res zaupanja 
vrednih rejcev in iz ne preveč odda
ljenega, klim atsko drugačnega obmo
čja. Le tako ne bo preveč nevarnosti,

da bi hkra ti z m aticam i prinesli tudi 
kako bolezensko nadlogo in da bi m a
tice ne izpolnile našega upanja, da se 
bodo nadpovprečno obnesle.

Mlade m atice za take prim ere smo 
lahko od m aja do avgusta vzredili v 
malih prašilčkih mimogrede sami, ko 
smo imeli nekaj odvečnih dobrih m a- 
tičnikov ali že poleženih m atic iz na
še načrtovane ali nenačrtovane (beri 
rojive) vzreje.

Sedaj družine s starejšim i m atica
mi pravilom a ne goje več odkrite za
lege in  brez večjega upiranja sprejm e
jo novo matico v nadomestilo za od
stranjeno staro. Vendar bodimo pre
vidni in mlado matico dodajmo po 
že opisani metodi, v matičnici s pre
hodom, ki ga zapolnimo z gostim slad
kornim  testom.

ZRAČNO IN TOPLO ODENIMO 
PANJE

Sedaj je  k a r pravi čas, da tudi 
dokončno opažimo panje, sicer bomo 
m orali to  delati tedaj, ko bo mraz 
zares pritisnil in bomo z ropotanjem  
samo po nepotrebnem  razburjali če
bele.

O načinu paženja sem v teh navo
dilih med letom veliko pisal, zato 
naj ponovim samo to, da se je  doslej 
za daleč najboljšo zimsko zaščito če
bel v naših panjih  izkazala tesno vlo
žena penasta gum a za okenci ob od
p rtih  vratcih panja, ker omogoča od
vajan je vlage. Poskrbimo še, da je  tu 
di obod panja prim erno toplotno za
ščiten, s tem  da panje v skladovnici 
stisnemo in jih tudi po vsej zunanji 
strani skladovnice toplo opažimo. Če 
to spregledamo, se zgodi, da družine 
»močijo« notranjost pan ja  na tistih 
delih, ki so hladnejši. N ajraje na pre
malo izoliranih stranicah in na podni- 
ci.

Nekoč so priporočali pozno paženje 
panjev, zato da so se lahko počasi 
osušili, ker so običajno kasno dodajali 
klajo in ker se je  panj skozi zaprta 
vratca panja slabo zračil. Domnevali



so tudi, da čebele opaž ovira pri p ra
vočasnem oblikovanju zimske gruče 
in jih  spodbuja h gojenju zalege še v 
neprim erno hladnem  obdobju, ven
dar pa ne eno ne drugo ni res in se 
o tem  lahko sami prepričamo.

KDOR NI (ZADOSTI) 
ODSTRANJEVAL TROTOVINE 
MORA PLINITI PROTI VAROI

Ko se oktobra polega zadnja zalega, 
je  zadnji in skoro edini čas, da se z 
nevarnim  zajedavcem resno spoprime
jo tudi čebelarji, ki iz kakršnih koli 
razlogov niso pomladi in v zgodnjem

poletju odstranjevali trotovine po do
volj izčrpno opisanih metodah. Zadnji 
čas je zato, ker po nastopu zime ne 
moremo ničesar več storiti, edini pa 
zato, ker je  v  norm alni družini samo 
sedaj malo zalege ali nič, vemo pa, da 
se zajedavec skriva v  njej.

Za uspešno dim ljenje je  potrebno 
prim erno toplo vreme, da ne bi m raz 
ogrozil obstoja družine, ki se zaradi 
dima razleze in nato le počasi ponov
no spravi v gručo, ki je  odporna proti 
mrazu.

Z dimnimi sredstvi p roti varoi je  
treba ravnati skrajno previdno in na
tančno po strokovnih navodilih in  iz-
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kušnjah, da ne napravim o več škode 
kot koristi.

Iz risbe, ki ponazarja stanje v  opa
zovanih družinah v oktobru, lahko 
razberem o vse zanimive podrobnosti 
brez odvečnih besed. Na levi strani vi
dimo tipični prerez in pod njim  tipično 
razporeditev h rane te r  mesto in obseg 
zadnje zalege na satju  v prim eru, ko 
zazimujemo manj ali srednje močno 
družino v plodišču AŽ panja.

Na desni stran i je  enako p rika
zano stanje ob koncu dokrm ljenja in 
po opravljenem  paženju pri močni 
družini, ki jo prezimujemo v vsem

A Z panju  brez m atične rešetke med 
zgornjim  in spodnjim  oddelkom.

N arava in z njo povezano življenje 
čebel nas ob koncu oktobra prisilita, 
da se ne vtikam o več v  njihove »no
tran je  zadeve«. To pomeni, da ne od
piram o več panjev in se tud i v če
belnjaku in okoli njega gibljemo sa
mo »po prstih«.

Zato bo zadnja dva meseca v tem  
letu čas, da napravim o povzetke naših 
nalog p ri čebelah med letom  in se 
ozremo nazaj na letošnje delo s čebe
lami. Kako smo čebelarili v  praksi in 
kaj smo se novega naučili?
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Huda gniloba čebelje zalege, ki jo 
povzroča sporogena bak terija  Bacillus 
larvae, je nedvomno najnevarnejša 
okužba, ki vse bolj ogroža čebelarstvo 
in mu prizadeva veliko škodo. P ro ti 
njej lahko ukrepam o tako, da čebele 
bodisi uničimo (sežgemo) ali pa jih 
zdravim o s pretresanjem  in dodaja
njem  antibiotikov. Zdravljenje hude 
gnilobe je  p ri nas prepovedano z za
konom. Posebno razširjeno je  v ZDA 
tako imenovano preventivno zdrav
ljenje skoraj zdravih družin. Tako prvi 
kot drugi postopek v  boju proti gni
lobi je  drag, poleg tega p a  lahko z 
antibiotiki, če jih  uporabljam o v pre
velikih količinah in nepravem  času, 
povrhu še okužimo med in ustvari
mo pri bakteriji Bacillus larvae od
pornost pro ti tem  zdravilom.

P ri nas je  bolj malo znano, da se 
lahko proti gnilobi bojujem o tud i sa
mo biološko. Čebele pravzaprav lahko 
postanejo zmožne, da to opravijo same.

Po naključju je  av tor tega članka 
sodeloval z znanstvenikom, ki je  po
stavil moderne osnove selekcije čebel 
glede na  odpornost proti hudi gnilobi, 
prof. dr. W. C. Rothenbuhlerjem  z 
državne univerze Columbus v Ohiu, ki 
je  obenem tudi soavtor tega dela. Ob
širna raziskovanja tega problem a so 
tra ja la  dolga leta, svoj prispevek pa 
je dala tudi vrsta drugih znanstveni
kov in študentov čebelarstva. Do ne
davnega je  prevladovalo m nenje, da 
bi bila uporaba tako pridobljenih spo
znanj o selekciji čebel glede na odpor
nost pro ti hudi gnilobi zapletena in 
draga celo za am eriške čebelarje. Zad
nje čase vse bolj prodira mnenje, da 
ni tako, ljud je  so celo presenečeni, ker 
se izsledki teh raziskovanj do sedaj 
niso uporabljali v  praksi. T aber (1982)

dokazuje s testiranjem  v svojih čebel
njakih, da odkrivanje družin, ki so od
porne p ro ti hudi gnilobi, ni n iti p re
drago n iti zapleteno. Trdi, da lahko 
tako zatirajo  hudo gnilobo ne samo 
profesionalni rejci matic, am pak tudi 
navadni čebelarji, ki so se usposobili 
za zrejo boljših m atic za svoje potre
be. Enakega m nenja je  znani čebelar 
iz države V erm ont Charles Mraz, ki je 
že leta 1928 samostojno ugotovil, da 
so nekatere populacije čebel naravno 
odporne proti hudi gnilobi, Od tak ra t 
selekcionira take čebele. To delajo tu 
di nekateri drugi čebelarji.

NEKAJ O POVZROČITELJU 
HUDE GNILOBE

Vse do začetka tega stoletja se je  o 
povzročitelju te  hude čebelje bolezni 
malo vedelo. Šele z m ikroskopsko te
hniko (White 1907) so odkrili, da je 
bolezen posledica destruktivnega delo
vanja sporogene bak terije  Bacillus 
larvae. Ob tej priložnosti so tud i ugo
tovili, da obstajata dve gnilobi, huda 
ali am eriška in pohlevna ali evropska.

Zakoreninjeno je  mnenje, da se bo
lezen razširi in družina propade, kakor 
h itro  pridejo vanjo  klice hude gnilo
be. To m nenje najdem o tudi v naših 
priročnikih in knjigah o čebelarstvu. 
Okužena ličinka res lahko zboli, po
gine in  razširi klice, ki se prenesejo 
na druge ličinke, lahko pa se zgodi, da 
ličinke ne zbolijo in družina ostane še 
naprej zdrava.

Natančnejša analiza stan ja  po vno
su okužbe v  panj pokaže, da gre raz
voj čebelje družine v  tr i sm eri:

1. Lahko se razvije zelo močna oku
žba z izgubo velikega števila ličink, to 
bo km alu zm anjšalo število čebel v pa
nju  in čebelja družina bo prej ali slej 
izgubljena.



2. O bstaja možnost, da v satih z 
zalego pogine nekaj ličink, ki pa jih 
čebele hitro  odstranijo, in  čebelja dru
žina je  spet zdrava. Zelo lahko se zgo
di, da čebelar tega n iti ne  opazi.

3. Včasih pa oboleva le m anjše šte
vilo ličink, in  to  se lahko včasih vleče 
več mesecev, nazadnje pa  lahko druži
na popolnoma ozdravi ali pa dokončno 
propade. Kaj se bo v tem  tretjem  pri
m eru zgodilo, je  odvisno od več dejav
nikov, ki odločilno vplivajo na izid 
okuževanja oz. inokulacije. Dejavniki, 
o katerih  bomo v tem  članku še precej 
govorili, so globoko zakoreninjeni v 
genetski biti in življenjskem  okolju 
bakterije  Bacillus larvae in p a  v ge
netski zasnovi in okolju čebele. Po
znati bistvo bolezni in bojevati se 
pro ti njej pomeni razum eti zapleteni 
medsebojni vpliv med čebelo in bole
zenskimi klicami. Tehnično vzeto, ra
ziskujemo vlogo genetike in  ekologije 
p ri hudi gnilobi.

POTI OKUŽEVANJA LlClN K

Večini čebelarjev je  znano, kako se 
huda gniloba širi v  čebelnjaku in med 
čebelami. O tem  se lahko natančno 
poučijo v  vsakem priročniku.

Tu se bomo seznanili z eksperimen
talnim  povzročanjem okužbe. To do
sežemo, tako da čebelje družine do
datno hranim o s sladkornim  sirupom, 
ki vsebuje klice bak terije  Bacillus la r
vae (White, 1920; S tu rtevan t 1932; 
T arr 1937); da vodno raztopino klic 
razpršim o po zalegi (Tarr 1937); da 
vodno raztopino s klicami neposredno 
vbrizgamo v mleček m lade ličinke 
(Woodraw 1942), in seveda, tako da v 
panje vstavljam o sate ali dele satja, 
ki vsebujejo posušene luske hude gni
lobe.

Ko že obravnavam o okuževanje, je 
zanimivo pripom niti, da lahko zaklop
ka na m edni golši čebele izloči iz nek
ta rja  cvetni p rah  in tudi m anjše del
čke in jih  spusti v prebavni trak t. Bi
lo je  kar neverjetno, ko sta S turtevant 
in Revell (1953) ugotovila, da čebele z

zaklopko za med izločijo tud i do 79 
odstotkov klic bak terije  Bacillus la r
vae, preden sirup spravijo v satje.

Klice, ki pridejo v  črevesje čebele, 
se izločajo z izločki, saj se v  črevesju 
ne začno razvijati (Wilson 1967). Ze 
W hite (1920) je  dokazal, da klice pro
padejo, če so izpostavljene sončni sve
tlobi. Teoretično se lahko odrasle čebe
le znebijo okužbe s »filtriranjem « me
du, ki je okužen s klicami bakterije 
Bacillus larvae, v  golši za med. Seve
da čebelarji ne smejo tvegati teh me
tod pri čebelah, za katere ne vedo, ali 
so odporne proti hudi gnilobi.

ŽIVLJENJSKO OKOLJE 
BAKTERIJE BACILLUS LARVAE

B akterija  mora im eti ugodno oko
lje, da se lahko razvije, sicer pogine. 
Ce se ne more razm noževati v  svojem 
gostitelju, potem bolezen ne izbruhne. 
Vemo, da se povzročitelj ne more raz
v ijati v  odrasli čebeli, ker spore bak
terije  Bacillus larvae ne klijejo  v  čre
vesju čebele, če pa jih vbrizgamo če
beli v  krvni obtok, potem  vzklijejo in 
po 60 u rah  čebela gostiteljica pogine 
(Wilson 1967).

O dkar je Woodrow to odkril (1942), 
vemo, da je  občutljivost na  povzroči
telja hude gnilobe odvisna od starosti 
ličinke. Največ ličink pogine, če p ri
dejo klice vanje, ko so stare en dan ali 
m anj. Samo m ajhen odstotek jih po
gine, če jim  damo klice v starosti od 
enega do dveh dni. Če so ličinke sta
rejše kot dva dni, ne poginejo.

DOZE IN GENETIČNO 
VARIIRANJE BOLEZENSKIH KLIC

Raziskovalci so se veliko ukvarja li 
z učinki različnih doz klic bakterije 
Bacillus larvae v čebelji družini. Obi
čajno so čebelam dajali spore v sirupu. 
Ugotovili so, da so potrebne precej vi
soke doze, da se izzove bolezen in po
gine 50 odstotkov mladih, občutljivih 
ličink. Učinkovitost okuževanja s so
razm ernim i dozami je  bila odvisna od



genetske osnove (Hoage in  Rothenbu- 
hler 1966). Malo je znano, da tud i ba
kterijo  Bacillus larvae napada neki vi
rus (bakteriofag). Različni rodovi pov
zročiteljev hude gnilobe so različno ob
čutljivi proti virusom in ravno tako 
tudi proti antibiotikom  (Gochnauer
1955, 1958, 1963).

ODPORNOST IN OBČUTLJIVOST
Če b e l j e  d r u ž in e  z a  h u d o

GNILOBO ZALEGE

V tej analizi nas najbolj zanima, 
kako najpreprosteje odkriti genotip 
čebelje družine ali več družin, ki so 
odporne proti hudi gnilobi. Za znan
stvena raziskovanja so zanimive tudi 
tiste družine, ki so posebej občutlji
ve za to bolezen.

T estiranje odpornosti čebeljih dru
žin proti hudi gnilobi tem elji na od
k ritju  higienskega vedenja čebel (Ro- 
thenbuhler 1958), ki je  odvisno od 
dveh genov (gen za odpiranje in gen za 
čiščenje), in je  razmeroma lahko, zato 
izgovori rejcev matic, ker tega testa 
ne uporabljajo, nimajo nobenega 
opravičila (Taber 1982).

V nadaljnjem  besedilu in s prilože
nimi fotografijam i bomo prikazali, ka
ko testira čebelje družine S. Taber in 
kako to v glavnem  dela W. C. Rothen- 
buhler s sodelavci.

1. Testiramo lahko katerokoli čebe
ljo družino, ki ima vse razvojne sto
pnje zalege. To velja tudi za nukleuse.

2. Testirati je treba vsaj deset d ru
žin hkrati.

3. Iz enega sata vsake testne d ru 
žine izrežemo za škatlo vžigalic velik 
delček satja s pokritim i celicami zale
ge.

4. Vse koščke damo v zmrzovalnik, 
k je r bodo ličinke zaradi nizke tempe
ra tu re  odmrle v 24 urah. P ri p rej
šnjih raziskovanjih so za to uporablja
li cianovodikov plin, sedaj za to ni po
trebe.

5. Zelo je pomembno,, da vso zalego, 
ki jo zamrzujemo, obravnavam o ena
ko in hkrati.

6. Prepričati se moramo, da čebele v 
panju  pripadajo matici, ki jo  testira
mo, kajti lahko se zgodi, da je  bila m a
tica pred nedavnim  zamenjana, v pa
n ju  pa je  še nekaj starih  čebel, ki se 
bodo drugače vedle. Navadno je  do
volj, če preteče od zam enjave m atice 
dva meseca, da postane čebelja popu
lacija homogena.

7. Po 24 urah, ko zalega odmre, iz
rezane koščke satja odmrznemo in jih 
postavimo na njihova prejšnja m esta v 
izrezanih satih. Zalego je  najbolje 
vrn iti v iste sate, iz katerih  smo jo 
vzeli, ker se bodo koščki tako najbo
lje prilegali. Če so čebele že zgradile 
novo satje v narejenih  odprtinah, ga 
moramo izrezati.

8. Po 24 urah in še enkrat po 48 
urah pregledamo, koliko celic v izreza
nih satih je odkritih in očiščenih.

9. Pričakujem o lahko, da bo vsaj ena 
od 10 ali 20 družin pokazala popolno 
higiensko vedenje pri odkrivanju in 
čiščenju odm rle zalege.

10. S pregledom ugotovimo stopnjo 
higienskega vedenja družine (pri od
krivanju  in čiščenju sata). To je malo 
odvisno tudi od paše ali časa testiran ja

Kot vidimo, pri testiran ju  nimamo 
opravka z dejansko boleznijo, tj. hu
do gnilobo čebelje zalege. Zm rznjena 
zalega sim ulira zalego, ki bi lahko 
bila uničena ne samo od hude gnilobe, 
am pak tudi od drugih bolezni, kot po
hlevne gnilobe, poapnele in okamne
le zalege ali mešičkaste zalege. Vse te 
bolezni in splošna higiena v pa
n ju  so odvisne od vedenja čebel. Se
veda obstajajo tud i drugi mehanizmi, 
od katerih  je  odvisna odpornost proti 
hudi gnilobi. O tem  bomo govorili ka
sneje.

Testiranje družin z zam rznjeno za
lego najlaže opravimo v laboratoriju  
z m ajhnim  številom čebel (Milne 1982) 
in kletko (Kulinčevič in Rothenbuhler, 
1973; 1975). Tako testiran je je  precej 
cenejše in se vse bolj uveljavlja v 
m erjenju ekonomskih lastnosti čebe
le medarice.



Analiza podatkov o tem, kako kak
šna družina odkriva in odstranjuje 
zamrznjeno zalego, bo pokazala, da je 
ena od 10 ali 20 družin popolnoma 
ali skoraj popolnoma očistila celice z 
odmrlo zalego. Če smo testirali 
100 ali več družin, bo odpornih vsaj 
nekaj. Matice moramo zrediti iz ta 
kih družin in z njim i zam enjati matice 
v drugih panjih. Testiranje in selek
cionirano vzrejo m atic je  treba nada
ljevati tud i v naslednjih letih, tako se 
bo postopoma povečala frekvenca od
pornih m atic in trotov, čebelje družine 
pa bodo imele precej več možnosti, 
da se izognejo škodi zaradi bolezni.

Če hočemo h itre je  napredovati pri 
selekciji odpornih matic, si moramo 
pom agati z um etnim  osemenjevanjem 
matic. Kolikšen napredek pri selekciji 
lahko dosežemo s to  metodo, kaže ana
liza program a S. Taberja. S spermo 
enega tro ta  je  um etno oplodil 150 ma
tic. Po testiran ju  se je  pokazalo, da jih 
je  bilo vsega skupaj 8 odpornih. Iz teh 
matic, o katerih  je  domneval da so 
bile heterozigotne, je zredil nove, od 
katerih  jih je bila polovica homozi- 
gotno odporna. Tako lahko z dvema 
generacijam a povečamo odpornost oz. 
število odpornih družin od 5 do 10 od
stotkov na 50 ali celo 75 odstotkov. Z 
naravnim  in nekontroliranim  sežiga
njem  bi v enakem času in p ri enakem 
številu družin dobili samo okoli 25 
odstotkov odpornih družin.

Videli smo torej, kako različno so 
družine odporne proti hudi gnilobi če
belje zalege. Ravno tako  smo se nau
čili, kako lahko odkrijem o najodpor- 
nejše družine brez kakršnegakoli sti
ka z boleznijo in brez nevarnosti 
okužbe. Sedaj bomo poskušali razlo
žiti, kako deluje odpornost znotraj 
čebelje družine in kako se ta  odpor
nost podeduje.

Mehanizem odpornosti (rezistence) 
sestoji iz naslednjih dejavnikov:

a) Higiensko vedenje čebel
Prv i del mehanizma sestoji v bi

stvu iz nagona odraslih čebel, da ne

mudoma očistijo celice z odm rlim i li
činkami. Tako učinkovito ravnajo  sa
mo odporne čebele, medtem ko so ob
čutljive čebele v  tem  pogledu zelo po
časne ali pa se sploh ne zanim ajo za 
odstranjevanje ličink (Woodrow in 
Holst 1942; Rothenbuhler 1964). Čebe
le odstranijo odmrle ličinke pretežno 
tako, da jih  »požro« (Schulz — Langer
1956, Thompson, neobjavljeno) in s 
tem  odstranjujejo trose skozi prebav
ni trak t.

b) Zaščita ličink s strani odraslih
čebel

Thompson in Rothenbuhler (1957) 
sta ugotovila, da čebele hraniteljice v 
odpornih čebeljih družinah nekako 
varujejo  ličinke, ki jih  hranijo, pred 
klicami hude gnilobe v sladkornem  si
rupu za hranjenje. Za to vrsto zaščite, 
ki so je zmožne odporne krm ilke, sta 
možni dve razlagi: 1. odporne krm ilke 
uspešneje odstranjujejo trose skozi za
klopko na m edni golši, in  2. mleček, ki 
ga izločajo odporne čebele in z njim  
hranijo  ličinke, ima močnejše an ti
bakterijsko delovanje.

Na antibakterijske lastnosti mlečka 
so opozorili že pred več kot 40 leti (Mc- 
Cleskey in Melamphy, 1939). Blum, 
Novak in Taber (1959) so ugotovili, da 
daje mlečku antibakterijske lastnosti 
10-hidroksi—2-decenska kislina. Rose 
(1965) je  prišel do podatka, da mleček 
mladih čebeljih ličink v laboratorij
skih okolilčinah upočasni k litje  tro 
sov in reducira življenjsko moč vege
tativne oblike bakterijske Bacillus la r
vae. N ekateri podatki kažejo, da je 
antibakterijsko delovanje mlečka, ki 
ga izločajo odporne hraniteljice, moč
nejše kot delovanje mlečka neodpor
nih čebel.

Zelo verjetno je, da ti dve lastnosti 
delujeta v tem  m ehanizmu kombini
rano.

c) Odpornost ličinke
Dolgo se je  mislilo, da so povsem 

m lade ličinke občutljive za okužbo,



starejše pa proti njej odporne, ne glede 
na to ali pripadajo odpornim ali neod
pornim  vrstam  čebel. To m nenje je bi
lo ovrženo (Rothenbuhler in Thompson 
1956), ko so eksperim entalno ugotovili, 
da je  po inokulaciji s trosi bakterije 
Bacillus larvae preživelo 67 °/o ličink 
odporne vrste in samo 25 %  neodpor
nih ličink. Te poskuse so ponovili, tako 
da so sprem ljali pogubnost okužbe pri 
obeh vrstah  pri različni starosti ličink, 
od starosti 3 u r do starosti 51 u r (Ba- 
mrick in Rothenbuhler, 1961).

d) Dedovanje odpornosti
Vsi ti mehanizmi, ki smo jih  opisali, 

m orda pa tudi kaki drugi, im ajo svojo 
genetsko podlago. Če hočemo dokazati 
dednost, moramo imeti očitno različne 
in jasno določene vrste, v tem prim eru 
sta to  odporna vrsta Brown in obču
tljiva Van Scoy.

Odporne čebele so odstranile vse 
odm rle ličinke po 12 dneh. Od
m rle ličinke so živahneje čistile sed
mi dan, največ pa so jih  odstranile de
veti dan po inokulaciji. Potem  v  celi
cah zalege ni bilo več odmrlih ličink. 
O bčutljiva vrsta  skorajda ni odstra

njevala odm rlih ličink. Križanci 
(F 1 generacija) so se obnašali enako 
kot občutljiva vrsta. To je  kazalo, da 
so gen ali geni, od katerih  je  odvisno 
higiensko vedenje odpornih čebel, re- 
cesivni. Ko so ta  hibrid ponovno k ri
žali z odporno vrsto (Rothenbuhler 
1964, 1967), so nastale 4 vrste  čebeljih 
družin: 1/4 družin je  pokazala popolno 
higiensko vedenje odporne vrste, se 
pravi, da so te  čebele odpirale celice z 
ličinkam i in takoj odstranile odmrlo 
zalego; druga 1/4 je  odkrivala celice z 
odmrlo zalego, vendar jih  ni čistila; 
tre tja  1/4 je  odstranjevala odm rle li
činke samo tak ra t, kadar je  nekdo na
m esto n jih  odprl zalego, zadnja 1/4 
družin pa celic n iti ni odpirala n iti ni 
iz n jih  odstranjevala odm rle zalege, 
tud i če je  celice odprl kdo drug. Iz 
takega vedenja čebel so ugotovili, da 
higienska vrlina odpornih čebel tem e
lji na homozigotnosti recesivnega ge
na za odpiranje celic z odm rlim i li
činkam i in homozigotnosti recesivnega 
gena za odstranjevanje odm rle zalege. 
To je  klasični zgled dedovanja neke 
lastnosti, zato ga knjige in znanstve
na dela zelo pogosto navajajo.

Pripis urednika:

Huda gniloba čebelje zalege se nevarno širi po Sloveniji in  Jugoslaviji okuže
nih čebelnjakov je iz leta v leto več. To je bila tudi ena od ugotovitev X. po
svetovanja čebelarjev v Ljubljani. Prav iz tega razloga je dobrodošla vsaka vest o 
znanstvenih ugotovitvah, ki vzbuja upanje, da bo tudi ta  kužna bolezen čebel v 
prihodnosti ozdravljiva in da je veterinarska služba vsaj v začetni stopnji okužbe ne 
bo zatirala z metodo uničenja čebeljih družin in satja, kakor to predpisujejo sedaj 
veljavni zvezni in republiški zakoni. Za čebelarje je pomembno, da lahko v boju 
proti njej veliko prispeva tudi selekcija čebel. To so naloge, ki stojijo tudi pred našo 
veterinarsko znanostjo in upajmo, da bo sposobna napraviti korak naprej v boju s to 
nevarno kužno boleznijo. Do takrat pa moramo vsi čebelarji spoštovati veljavne za
kone in ne smemo sami poizkušati zdraviti hude gnilobe čebelje zalege po tujih iz
kušnjah, ki jih občasno objavljamo, ali se preventivno boriti proti njej z uporabo 
antibiotikov. Za to delo so poklicane in pooblaščene veterinarske znanstvene usta
nove. Od njih pa vsi upravičeno pričakujemo, da bodo preverile tu je ugotovitve z 
raziskavami in jih potrdile al ovrgle.



OB IZIDU KRONIK ČEBELARSKIH DRUŠTEV
MARTIN M EN CEJ

Potem  ko je bilo leta 1897 ustanov
ljeno čebelarsko društvo za Kranjsko, 
Štajersko, Koroško in Prim orsko s se
dežem v L jubljani in  je  začelo izhajati 
glasilo Slovenski čebelar, je  po vsej 
Sloveniji zaživela organizirana mreža 
čebelarskih društev oziroma podruž
nic. Mnoga od teh so v zadnjem  času 
proslavila 70-letnico obstoja in raz
voja. N ekatera so ob tej priložnosti 
izdala tudi svojo kroniko. Med tem i 
sta vsebinsko obsežnejši in  izčrpnejši 
kroniki čebelarskih društev iz Veli
kih Lašč in Škofje Loke.

Pomen kronik je večplasten, ker ne 
popisujejo le razvoja čebelarstva in če
belarske organiziranosti na svojih ob
močjih, am pak hkra ti odsevajo tudi 
gospodarske, ku ltu rne in narodnostne 
razm ere v  zgodovini našega naroda. 
Dosedaj zbrano čebelarsko gradivo je 
že k ar bogato, vendar pa  ne daje celo
vite podobe, ker je  bolj ali m anj frag
m entarno in čaka še tem eljitejše ob
delave. Temu naj bi služile kronike, 
kakršni sta tud i prej omenjeni. P ri
hodnjim  piscem zgodovine bodo dra
gocen vir podatkov.

Res je, da so spomini ostarelih če
belarjev zbledeli in  je  zato treba je
m ati njihovo ustno izročilo s pridržki; 
dokum entacija pa  je  žal le delno ohra
njena, saj imamo za seboj kar dve uni
čujoči vojni. Zato so toliko dragoce
nejši dokum entacija in zapiski tistih  
čebelarskih enot ali posameznikov, ki 
so še ohranjeni. To zgovorno dokazu
jeta  navedeni kroniki, k i sta izšli v 
letu  1984.

To pot se na k ratko  ustavimo ob 
izidu K ronike Čebelarskega društva 
Velike Lašče. Vsebina kronike obrav
nava življenje in  razvoj čebelarstva na 
velikolaškem območju, ker pa to sega 
od L jubljanskega barja  do Ortneka, 
se pravi, da obsega že lep del Dolenj
ske, im a kronika tud i širši pomen.

A vtor kronike, izkušeni čebelar in 
neum orni organizator Lojze Škulj, je 
s svojimi sodelavci, predvsem  Jan e
zom Dolšino, ki je  čez 30 let predse
doval društvu, zbral med čebelarji 
spomine in zapiske, ki govorijo o de
lovanju čebelarjev in njihove čebe
larske organizacije, in tako rešil po
zabe prenekateri dragoceni podatek. 
Ta del Dolenjske im a sploh bogato če
belarsko tradicijo. Še do konca pre jš
njega stoletja, do leta 1899, ko je  bil 
zadnji čebelarski sejem na Igu, so do
lenjski čebelarji pred ajdovo pašo in 
po njej prevažali na semenj med v  so
dih in prinašali kranjiče s čebeljimi 
družinami. Baron E. Rothschütz si je 
v Podsm reki zavoljo njene izredno 
ugodne zemljepisne lege in čebelje pa
še uredil v prejšnjem  stoletju  »prvi 
kranjski trgovski čebelnjak« in pričel 
izvažati naše čebele daleč po svetu, 
tja  do Indije. V R etjah p ri Velikih 
Laščah je  naš lite rarn i velikan F ran 
Levstik ob čebelnjaku retenskega če
belarja Oblaka zasnoval in napisal 
svoje Bučelarstvo. In še bi lahko na
števali.

A vtor kronike ni posegal v prejšnja 
Stoletja, am pak se je  omejil na čas 
organiziranega čebelarstva na tem  ob
močju, se pravi, na obdobje od začet
ka tega stoletja, ko je bila 1913. leta 
ustanovljena prva podružnica v 
Robu p ri Velikih Laščah, pa do danes. 
Naši čebelarji so začeli v  začetku tega 
sto letja čebelariti v sodobnih AŽ pa
njih. K  tem u je  pripomoglo organizi
rano čebelarjenje, ki je  s tečaji in 
ustreznim i praktičnim i predavanji p ri 
čebelnjakih preusm erilo čebelarstvo v 
novo smer; avtor to  v kroniki podrob
no obravnava. Škoda, da avtor ne go
vori o čebelarskih taborih, k i jih  je  
organiziralo Čebelarsko društvo za 
Slovenijo, in sicer posebej za Dolenj
sko, Gorenjsko in Štajersko; tak  tabor 
za Dolenjsko je bil v Grosuplju in  na



njem  se je  zbralo čez 300 čebelarjev, 
predavali pa so jim  tedanji najvid
nejši slovenski čebelarji, kot Buko
vec, Okoren, M ayer itn.

Velikolaška organizacija ni skrbela 
samo za strokovno izpopolnjevanje če
belarjev, am pak je  skrbela tudi za svoj 
čebelarski naraščaj. Med prvim i je  po
stavila p ri novi osnovni šoli šolski 
čebelnjak za čebelarski krožek, vse to 
pa še m arsikaj drugega so čebelarji 
opravili brezplačno.

Velikolaška organizacija je imela 
srečo, da je  z njo najtesneje sodeloval 
poklicni glasbenik in  fotograf, tam 
kajšn ji domačin France Modic (1914 
do 1981), in zapustil zakladnico foto
grafij s posvetovanj, akcij, proslav, in

to ne samo tam kajšnjih  čebelarjev, 
am pak tudi ZČDS. Spomnimo se sve
čanosti in odkritja  spominske plošče 
v Kom endi ob 250-letnici rojstva P. P. 
G lavarja. Žal pa so odbrane fotogra
fije v brošuri tako slabo odtisnjene, 
da samo kvarijo  obliko in vsebino.

P rav  je, da je  avtor dal ustrezno 
mesto tako zaslužnim in požrtvoval
nim organizatorjem , kot so Janez Dol- 
šina, Lojze Škulj, Alojz Rigler, Ivan 
Mencin, A nton Strah, Jože P irn a t itn. 
K ronika je  pisana v lepem domačem 
jeziku, deloma že kar poetično, in  to 
jo bralcu še bolj približa. Škoda, da je 
tiskana v petitu  in razm nožena na 
kopirnem  stroju, res pa je  to  zara
di finančnih razm er razumljivo.

ČEBELARSKI RAZISKOVALNI TABOR —  GORA 1985
JAN K O  B 0 2 IC

POROČILO SKUPINE, K I JE  
PROUČEVALA KOSTANJEV RAK

(nadaljevanje)

Fitopatološka skupina je  proučevala 
kostanjev rak  na pravem  kostanju 
(Castanea sativa Mill.). Delo je  tem e
ljilo na ogledu kostanjevih sestojev na 
posameznih območjih. Iskali smo dre

vesa z značilnimi znaki obolelosti 
(predvsem hipovirulentni soj). N a naj
značilnejših prim erih rakavih  dreves 
smo jem ali vzorce lubja, hk ra ti pa smo 
ta  drevesa popisali.

Od 22. 7. do 27. 7. 1985 smo si na
tančno ogledali sestoje kostanja v oko
lici Krškega na desnem bregu Save 
(Golek, Osredek, Ivan Dol, Nemška 
gora, Ravni, Senuše, Cesta, Dunaj,

Kostanj - krajinsko 
drevo



Tipični prim er 
kostanjevega raka 

na panjevcu

Straža, Žen j e). Pregledali smo tudi se
stoje severno in zahodno od Sevnice 
(Krakovo-Cimper, Trnovec) in na se
vernih pobočjih Gorjancev (Brezje, 
Gradinje). P ri pregledu zadnjih dveh 
področij so nam  pomagali gozdarji iz 
GG Brežice, TOZD Gozdarstvo Sevni
ca in TOZD Gozdarstvo Kostanjevica.

Kostanjev rak  je  najnevarnejša bo
lezen pravega kostanja. Povzroča ga 
zajedavska gliva Endothia parasitica. 
Bolezen nastaja  v  dveh oblikah. V iru
lentni soj glive povzroča sušenje ko
stanja, hipovirulentni soj pa  povzroči 
drevesu m anjšo škodo, tako da drevo 
okužbo preživi.

Razlike med virulentno in hipoviru- 
lentno obliko so naslednje:

VIRULENTNA OBLIKA

— odprte rakave rane se ne celijo,
— sušijo se posamezne veje, drevo 

sčasoma odmre,
— na sušečih se vejah listje poru

meni in tudi čez zimo ne odpade,
— na okuženih vejah ali drevesih 

so listi lahko m anjši kot na zdravih,
— pod rakavo rano požene več ad- 

ventivnih (nadomestnih) poganjkov,
— na lubju  mladih, h itro  rastočih 

poganjkov nastanejo rum ena nespol
na in kasneje rdeča spolna trosišča 
glive.

HIPOVIRULENTNA OBLIKA

— odprte rakave rane se celijo ali 
pa se lubje na m estu okužbe rahlo 
odebeli; lub je  je tam  drobno razpoka
no,

— okuženo drevo ostane živo,
— kalus prerašča rano,
— pod rano običajno ni adventiv- 

nih poganjkov,
— na lubju se redko razvijejo ne

spolna in še redkeje spolna trosišča 
glive,

— micelij prerašča le zunanjo, 
m rtvo p last lubja; pod njo je  nor
malna, živa p last celic,

— lubje se rahlo ulekne, odmre, 
začne pokati in  se lahko odlušči od 
lesa,

— pod lubjem  je  pahljačasto raz
raslo podgobje bledo rum ene barve.

H ipovirulenco verjetno  povzročajo 
virusi. Pomembno je, da viru lentni 
soj ob stiku s hipoviruletnim i virusi 
lahko preide v hipoviruletno obliko. 
P rehajan je  virusov je mogoče samo 
med določenimi (kampatibilnimi) soji, 
kar om ejuje širjenje hipovirulence.

Na pregledanem  območju je  obole
lost za kostanjevim  rakom  zelo različ
na. Okužba je  odvisna od starosti se
stoja in gospodarjenja z njim. Bole
zen je  najbolj razširjena in povzroča 
največjo škodo v m ladih sestojih, Ki



jih  na 6—7 le t posekajo do panja in 
les uporabijo za vinogradniško kolje.
V teh sestojih smo vedno našli le vi
ru lentni soj glive. Našli smo tudi od
m rle panje, ki jih je  uničila zajedav
ska gliva. Gliva se p ri panjevcih iz 
okuženega poganjka razširi na panj in 
nato na druge poganjke. V starejših  
sestojih na pregledanem  območju je 
škoda zaradi kostanjevega raka manj 
opazna. Kaže, da v teh  sestojih gliva 
nim a tako ugodnih možnosti za razvoj 
in širjenje.

Vmesne znake med virulenco in hi- 
povirulenco smo opazili v  kostanje
vih sestojih nad Osredkom, Ivan Do
lom in Gradinjam i (Gorjanci).

Sončnica, paša, ki lahko nadomešča 
kostanj

Krošnja cvetočega 
kostanja

Domnevna hipovirulenta drevesa so 
visoka od 7 do 20 m in debela od 10 
do 35 cm. Obolela drevesa se ne suši
jo; če im ajo odprte rakave rane, se 
celijo, obrašča jih  kalus. Lubje je  p re
cej razpokano in ponekod (predvsem 
na zgornjem in spodnjem  delu hiper
trofije) odpada. Pod nekaterim i ran a
mi zrase m anjše število adventivnih 
poganjkov. Le redko smo našli na 
odebelitvah s tem i značilnostmi ne
spolna trosišča.

V notranjosti Slovenije se je  prvič 
pojavila v iru len tna oblika bolezni leta 
1956 na Topolovcu p ri Sevnici. Danes 
sta silovitost bolezni in število obole
lih dreves dosti m anjša Jcot v drugih 
pregledanih sestojih, vendar v tem  se
stoju nismo opazili znamenj Klpoviru- 
lence.

V Cimpru smo si ogledali sestoj ki
tajskega kostanja (Castanea mollissi- 
ma), ki je  odporen p ro ti kostanjeve
mu raku, vendar za gojenje pri nas 
zaradi habitusa (nizka, grm ovnata 
rast) in prepoznega odm etavanja li
stov (polomi ga sneg) ni prim eren.

Iz nabranih  vzorcev lub ja smo izo
lirali glivo (Endothia parasitica An
ders) na podlagi iz krom pirjevega 
agarja. Te izolate bodo uporabili pri 
nadaljnjih , širših raziskavah pojava 
hipovirulence v Sloveniji, k i jih  bo 
opravil In štitu t za gozdno in lesno go
spodarstvo L jubljana.



ZA SMRT ČEBELJE DRUŽINE JE  VEDNO KRIV ČEBELAR
FRANC KOLENC

Zima je  za čebelje družine zmeraj 
preizkušnja in čebelarji zato pričaka
mo pomlad malo v strahu, kako so 
naše čebele prezimile. Najbolj smo 
srečni, kadar ugotovimo, da so lepo 
preživele zimo, da živahno izletavajo, 
so zdrave in med njim i ni m rtvih. 
Hudo pa je za tistega, ki jeseni ni po
skrbel, da bi imele čebele pozimi zdra
vo prehrano, ki je  skoparil s sladkor
jem, ni pravočasno odstranil gozdnega 
in kostanjevega m edu iz plodišča, ni 
poskrbel za m lado matico in pridružil 
slabičev močnejšim čebeljim druži
nam.

Ce najdem o v čebelnjaku ali na 
stojišču nakladnih panjev zgodaj spo
m ladi odm rle družine, se radi izgo
varjam o na zimo in  najdem o vse pol
no vzrokov za to, le redko pa prizna
mo, da smo čebelarji ali upravljalci 
čebel vedno sami krivi, čebela  je  žu
želka, ki zelo dobro prenaša mraz, in 
mraz ni nikoli vzrok za um rljivost 
čebeljih družin pozimi. Danes, ko do 
potankosti poznamo biologijo čebele, 
njeno vedenje in  n jene zahteve, lahko 
s strokovnim  in pravilnim  uprav lja
njem  preprečim o zimske ali kakršne
koli izgube in sami pravočasno uk re
pamo. Veliko je  bilo že napisanega o 
pripravi čebeljih družin za prezimo
vanje, pa spomladT še vedno ugotav
ljamo, da nam  je  zima zm anjšala go
spodarsko čredo čebel, posebno še 
takrat, kadar je  zima nekoliko ostrej
ša in daljša.

Mogoče bo kdo proti naslovu tega 
članka, pa naj zato navedem  nekaj 
vzrokov za odm rtje družin spomladi 
v čebelnjaku:

1. Največ družin odm re zaradi la
kote. Tu je  k riv  čebelar, ki je  v jeseni 
skoparil in čebel ni pravočasno in  za
dosti nakrmil.

Ce čebeljim družinam  v avgustu 
in septem bru pripravim o plodišče,

ugotovimo moč družine in likvidi
ram o slabiče, potem  je izključena vsa
ka um rljivost čebelje družine zaradi 
m raza ali dolge zime. Tudi zaradi tihe 
bolezni so čebelje družine vedno sla
biči, in takih  ne pustim o prezimova
ti.

2. Vzrok um rljivosti med prezimo
vanjem  sta tudi griža v panjih  in z njo 
še nosema. Spet je  za to k riv  čebelar.
V prejšnjem  avgustu in septem bru iz 
plodišča n i odstranil gozdnega ali ko
stanjevega m edu ali pa čebel ni 3okr- 
mil s pravilno pripravljeno sladkorno 
raztopino že v septem bru. Če je  to 
zimsko zalogo krm il šele v oktobru ali 
celo novem bru, čebele raztopine niso 
mogle ferm entirati, razgraditi trsne
ga sladkorja in ga sprem eniti v  sad
nega in med. S ladkorna raztopina se 
je  zato skisala, čebele pa  so dobile 
drisko, ki se ji zmeraj pridruži še no
sema.

3. Če so čebelje družine močno oku
žene z varoo ali pa so bile m orda med 
letom okužene s hudo gnilobo čebelje 
zalege, ki je  čebelar zaradi neznanja 
ni odkril, je  tak  panj slabič, ki ga ni
kakor ne pustim o prezim ovati. P ri
družimo ga močnejši čebelji družini 
in tako spomladi nim am o sitnosti. Va- 
roozo uspešno zatirajo  skoraj po vsem 
svetu, zato jo  m oram o tudi mi. Hudo 
gnilobo pa moramo odkriti že poleti in 
okužbo ob navzočnosti veterinarske
ga inšpektorja likvidirati, tako da če
bele zažveplamo in sežgemo. Torej 
zaradi bolezni ne  sme um reti sama od 
sebe nobena čebelja družina.

4. V ečkrat slišimo mnenja, da je 
neka čebelja družina um rla pri 
polni skledi, ker se zaradi m raza ni 
mogla iz enega k ra ja  v panju  presta
viti na drug kraj, k jer je bil še med. 
Če v oktobru čebelar ugotovi, da si 
je čebelja družina pripravila zimsko 
gnezdo na levem ali desnem kra ju



panja in ima na drugi stran i pan ja več 
ulic nezasedenih, je  navadno slabič, ki 
se greje od sosednjega panja, zato ga 
je treba pridružiti močnejši čebelji 
družini. Če pa čebelar meni, da je 
družina vseeno dovolj živalna za pre
zimovanje, jo lahko še pod 0 stopinj 
m raza prestavi proti sredini, tako da 
na k ra ju  panja, k je r so prazne ulice, 
izvleče potrebno število satov in nato 
pomika saj za satom  celotno družino 
proti praznem u delu panja, na drugo 
stran  pa doda polne medene sate. 
Oktobra in novem bra skoraj ni zalege 
v panjih, pa zato lahko delamo v njih 
tudi ob mrzlih dnevih, saj se nam  ni 
treba bati, da se bo zalega prehladi
la. Sate pa  tako samo prestavljam o in 
jih ne izvlečemo iz panja.

5. N ikakor ne prezim ujemo čebe
lje družine s starim i čebelami. To se 
nam  zgodi tak rat, ko proti jeseni panj 
izgubi matico ali čebelja družina pre- 
lega, pa  tudi, če smo matico pri uprav
ljan ju  čebel m orda stisnili. Zaradi 
tega v panju  ni m lade zalege. Čebe
la r je  dolžan poskrbeti, da se v čebelji 
družini od začetka avgusta dalje za- 
leganje ne prekine. Z dražilnim  k r
mljenjem, če v naravi ni paše, načrtno 
pospešujemo zaleganje. Če je  v pa
njih  zalega do pozne jeseni in se mla
de čebele, izlegajo po norm alnem  ci
klusu, potem je  taka čebelja družina 
pripravljena za uspešno prezimova
nje. Če pa se jeseni zaleganje prekine, 
imamo v pan ju  pretežno stare  čebele, 
ki jim  pozno v jeseni in  pozimi pote
če življenjska doba, panj izgubi žival- 
nost in um re ali pa preživi zimo 
z m ajhim  številom čebel in še pri teh 
se pojavi nosema, zaradi katere panj

že v aprilu um re. Tudi za ostare- 
lost čebel pozno v  jeseni je  kriv čebe
lar, ker ni strokovno skrbel za kon
tinuirano in zadostno zaleganje te r 
izleganje m ladih čebel. Ostarele in iz
črpane čebele so leglo noseme, zato 
take čebelje družine v  jeseni kot sla
biče pridružim o močnejšim.

6. Pozno v  jeseni se začenja tiho ro
panje med čebeljimi družinam i. Žr
tve so predvsem  slabo živalne druži
ne. Tako se zgodi, da roparice odne
sejo kaki čebelji družini ves med 
z nezasedenih ali slabo zasedenih sa
tov. Čebelar mora proti koncu no
vem bra ali decem bra zapažiti čebele 
in zm anjšati prostor v panju. T akrat 
naj pogleda v  panj in ugotovi, koliko 
ulic na vsaki s tran i pan ja  je  ob m r
zlih dnevih zasedenih. Nezasedene 
sate lahko pred zapaženjem vedno 
kontrolira. Če so prazni, je  to zname
nje tihega ropanja, pa tud i močnejše
ga ropa. Prazne sate je  treba takoj 
odstraniti in jih  nadom estiti z mo
čno mednimi, ki jih imamo v re
zervi ali pa so še v mediščih. Tako 
tudi v takem  prim eru preprečim o la
koto v panju  in m orebitno um rlji
vost pozimi. Ko v  novem bru ali de
cembru pažimo čebele, izpraznjujem o 
medišča in utesnjujem o prostor v pa
nju, lahko panj brez skrbi odpremo, 
saj m raz odraslim  čebelam ne škodu
je, zalege pa ni, da bi se prehladila.

To so najpogostejši vzroki za um r
ljivost čebeljih družin pozimi. Čebelar 
ali upravljalec čebel jih  lahko vedno 
pravočasno prepreči s  istrokovnimi 

posegi, potem pa se m u ni treba bati 
mrličev ob prvih spom ladanskih izlet
nih dnevih.
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TRGOVCI Z MEDOM V AVSTRIJI SO NA ČRNI LISTI

V zadnjem času smo lahko brali v 
vseh jugoslovanskih in seveda evrop
skih časnikih o velikem škandalu s 
strupenim  vinom v Avstriji. Skoraj 
neverjetno je, kako so lahko brez
vestni ponarejevalci tako dolgo in  us
pešno prodajali vina na evropskih in 
drugih svetovnih trgih. Račun za tak 
šno ravnanje brezvestnih lovcev za 
dobičkom bodo morali, žal, plačati po
šteni proizvajalci vin v A vstriji.

V mesecu avgustu je  več avstrijskih 
dnevnikov na veliko pisalo tudi o 
»medeni aferi«. Zvezni urad  za zdrav
stveni nadzor živil na Dunaju je  ana
liziral večje število vzorcev medu, ki 
so bili vzeti iz prodaje po vsej A vstri
ji. Analiza je pokazala, da kvaliteta 
medu sploh ne ustreza deklaracijam  
na posameznih vrstah medu. V to za
devo je  vmešan najširši krog trgovske 
mreže v Avstriji. Na podlagi negativ
nih analiz je  bil objavljen črni seznam 
devetindvajsetih največjih trgovskih 
in čebelarskih zvez v Avstriji, ki so 
prodajale med veliko slabše kvalitete, 
kot je  bil deklariran. Ta škandal je 
vseeno neprim erno manjši od vinske
ga, saj medovi, ki so bili analizirani, 
niso vsebovali zdravju škodljivih 
snovi.

Članki, ki so bili objavljeni o »me
deni aferi«, so med drugim  navajali 
tudi to, da zahodnoevropske države 
(Avstrija, Švica, Zahodna Nemčija) iz 
čisto nacionalističnih vidikov bolj ce
nijo med domače proizvodnje, čeprav

je po svoji dejanski vsebini dostikrat 
manj vreden kot uvoženi med. Zaradi 
napačnih deklaracij v prodaji bodo 
avstrijske oblasti, ki so pristojne za 
nadzor kvalitete izvora medu, v pri
hodnje zelo strogo kontrolirale kvali
teto  in poreklo medu.

Naša DO že od vsega začetka uspe
šno izvaža med v sosednjo Avstrijo.
V začetku meseca sem obiskal nekaj 
poslovnih partnerjev  v A vstriji, da bi 
se z njimi pogoSil za prodajo našega 
medu. Bil sem zelo presenečen, ko so 
mi naši dolgoletni poslovni partnerji 
dejali, da je avstrijski trg  z medom za 
zdaj povsem miniran. Naši kupci v Av
striji so sicer zelo kvalitetni, vendar 
trenutno »šokirani« zaradi negativne
ga pisanja o medu v dnevnem časopi
sju, zato ta  hip niso pripravljeni kupiti 
našega medu.

Namen mojega pisanja je  predvsem 
seznaniti naše organizirane in druge 
čebelarje, da bo treba v prihodnje še 
bolj paziti na kvaliteto  in sortiranje 
medu. Vemo, da lahko ob dobri gozd
ni letini prodamo večje količine te
mnega medu le v zahodno Evropo, 
doma pa razm erom a malo, saj naši 
ljud je  tem ne vrste le malo kupujejo. 
Izvoz nam  je ob dobri letini edina 
možnost, da tem ne vrste prodamo, si
cer v tem  prim eru velikih količin te
mnega medu ne bi mogli odkupiti. 
Naša dolgoročna usm eritev je  proda
jati čim več medu in drugih čebelar
skih pridelkov na tu je  trge. K ot je



znano, je bil letos v Uradnem  listu 
SFRJ 4/84 objavljen novi praviln ik  o 
kvaliteti medu. Novost v prim erjavi 
s prejšnjim  je  predvsem to, da uvaja 
poleg prejšnjih  standardnih  norm ati
vov o kvaliteti tudi analizo cvetnega 
prahu in HMF.

P rav  posebno pomembna je  kontro
la HMF. S to analizo ugotavljam o ko
ličino HMF (hidrometil forfurola) v 
medu oziroma pregretje medu. Najvi
šje dopustno število -HMF je  40 mili
gramov na kilogram medu.

Zelo pomembno je vedeti, da je tre 
ba kristalizirani med topiti pod stro
kovnim nadzorstvom, tako da tem pe
ra tu ra  topečega se medu ne preseže 
40° C. Ko delamo običajne kontrole 
kvalitete medu, pridem o do »šokant
nih« količin HMF, 200 ali celo več, se 
pravi, da je  bil med pregret za 500 °/o. 
Seveda takšnega medu ne sprejmemo. 
Sem in tja  se čebelarji hudujejo nad 
nami, češ da je  njihov med neopore
čen, ko pa jim  pokažemo analizo, ki 
kaže, da je v  njihovem m edu količina

PREGLED LETOŠNJE

Kot po navadi smo v  Medexu ob 
koncu letošnje čebelarske sezone p ri
pravili pregled letošnjih pašnih raz
mer.

Čebelja paša na področju Slovenije 
je bila letos med slabšimi. Vzrokov za 
to je  več. Med pom em bnejše spada ze
lo ostra zima, ki je  dobesedno pobrala 
precej čebeljih družin. Tudi nenadne 
ohladitve s sneženjem ob koncu aprila 
in v začetku m aja so močno zavrle ra
zvoj čebeljih družin. Omenjene ohla
ditve so bile tud i vzrok, da je  v P rek
m urju, na P tujskem  polju, v Vremski 
dolini in še kje pomrznila akacija. 
Akacija je na Prim orskem  dobro me
dila, tako da so čebelarji, k i so imeli 
močne družine, pridelali od 15—20 kg 
akacijevega medu na panj.

Lipa se letos ni posebno izkazala. 
K ostanjeva paša je  bila dokaj pov-

dovoljenega HMF prekoračena, priz
najo, da so kristalizirani med po svoje 
topili. Čebelarje prosimo in opozarja
mo, naj sami ne topijo medu, temveč 
naj nam  ga pošljejo takega, kot je. 
Naša strokovna služba bo prevzela 
kristalizirani m ed in ga v toplotni 
komori stopila na tem peraturi do 
40° C, zato topljenje ne bo uničilo 
naravnih vitam inov in drugih mine
ralnih snovi, ki jih med vsebuje.

Čebelarji, upoštevajte naša stro
kovna navodila za ravnanje z medom, 
kajti le tako bomo lahko ohranili vse 
naravne lastnosti našega m edu in ga 
uspešno prodajali na  domačem in tu 
jem  trgu. Povedati moram, da se je 
povpraševanje po medu na domačem 
in tu jem  trgu  zm anjšalo oz. da stagni
ra, zato se moramo zavedati, da bomo 
v veliki domači in svetovni konkurenci 
prodajali lahko le med, ki bo ustre
zal pravilniku o kvaliteti.

Gl. direktor
Aleš Mižigoj

ČEBELARSKE BERE

prečna in različno donosna. Kot kaže, 
se je  kostanj najbolje odrezal v Beli 
krajini, na Dolenjskem, v Goriških 
Brdih in Halozah.

V Sloveniji sploh nista medili sm re
ka in  hoja, kljub tem u da je  bil zače
tek m edenja obetajoč. T akratna mo
čna ohladitev pa je  začetek mede
nja povsem prekinila, in tako veči
na čebelarjev prevaževalcev ni ve
dela, kam  peljati čebele na pašo. Ne
kateri so odpeljali čebele na sončni
co, drugi pa na področje Male Kapele, 
k jer je  hoja medila. O tem  pa več ka
sneje. Ravno tako ni medila ajda, če
prav so jo  predvsem  na Dolenjskem 
nekaj posejali.

K akšna m edena bera je bila letos 
drugod po Jugoslaviji? Podravina, Po
savina, Slavonija, Vojvodina in  Šum a- 
dija so bile letos za čebele prava po



grnjena miza. Dobro je  medila repica 
(15—20 kg na panj), odlično akacija 
(20—30 kg na panj) in sončnica (25 do 
35 kg na panj). Tudi lipa na  Fruški 
gori se je  izkazala. Izredno dobro je  
medil kostanj na območju Bosanske 
Kostanjevice, Velika Kladuša. Ravno 
tako so v  Istri zelo dobro m edili repi
ca, akacija in kostanj.

Sredi julija je izredno dobro zame- 
dila hoja na vsem območju Male K a
pele tja  do Titovega D rvarja. Po pri
bližno štirih  dnevih intenzivnega m e
denja pa je začel p ihati veter jugo, ki 
je  mano sproti sušil. Največ čebelarjev 
prevaževalcev se je  nagnetlo v okolici 
vasi Kuselj (prek 100 prevoznih če
belnjakov), tako da je  iahko opazo
valec videl na enem m estu vso do
m išljijo čebelarjev pri izdelavi pre
voznih čebelnjakov in  tudi njihov 
bonton (brezobzirna nagnetenost na 
pasišču, prevozi brez potrebnih p re
gledov in dokumentov). Vendar kljub 
intenzivnem u m edenju hoje čebele

niso nabirale mane, saj je  bila zaradi 
stalnega vetra  takoj suha in tudi p re
malo sladka.

Liška pasišča lipice so zaradi dolgo
tra jne  suše povsem odpovedala. Suša 
je  zelo prizadela tudi pasišča rese in 
žepka, tako da so začela ta  pasišča po 
malem m editi šele v drugi polovici 
avgusta in  v  začetku septem bra. Dnev
ni donosi so se gibali povprečno okrog
0,20 kg na  panj.

V Dalmaciji z otoki in večini Make
donije zaradi dolgotrajne katastrofal
ne suše ni bilo nobene paše.

Opazovalna služba gozdnega mede
n ja hp Medex je to sezono obveščala 
čebelarje o gozdnem m edenju z redni
mi poročili v časnikih Delo in L jub
ljanski dnevnik in po radiu.

Ob koncu sezone želimo vsem če
belarjem , da bi uspešno zazimili d ru
žine.

DE-KOOPER ACIJ A : 
Slavec Boris

PRAVILNIK O ČEBELJIH PRIDELKIH

1. Jemanje vzorcev medu in drugih čebeljih pridelkov
Vzorec se pakira v steklene ali pla

stične posode, ki se zaprejo s čistimi in 
suhimi zapirali in označijo tako, da oz

nake ni mogoče zlahka odstraniti ali 
zbrisati, nato se nanje pritisne uradni 
pečat ali pa se plombirajo.

Vrste
pakiranja

T. .. . .  , , . Število embalažnih Količina, od katere se’ enot, ki sevzame vzorec ____ . ’ . .vzamejo kot vzorec

Masa skupaj 
vzetega vzorca 

(v gramih)
Kangle ali 1 enota 1 500
sodi 2 do 5 enot 2 500

več kot 5 do 60 enot 3 1000
več kot 60 do 80 enot 4 1000
več kot 80 do 100 enot 5 1000

Za vsakih nadaljnjih 100 ali začetih 100 kangel oziroma sodov se število kangel
oziroma sodov za jem anje vzorcev poveča za 1.
Kozarci 1 do 100 enot 1 500
(do 1 kg) več kot 100 do 500 enot 2 500

več kot 500 do 1000 enot 3 500
več kot 1000 do 10000 enot 4 500

Ce je dobavljenih več kot 10 000 kozarcev, se za vsakih nadaljnjih 2500 kožar-
cev vzame še po en vzorec.
Druge vrste do 5000 enot 1 --
pakiranj za vsakih nadaljnjih
(do 0,250 kg) 2000 enot 1 --



Vzeti vzorci se hranijo pod pogoji, ki 
so s tem pravilnikom  predpisani za 
ustrezne izdelke.

Ce so izdelki pakirani v izvirne emba
lažne enote manjše prostornine ali mase, 
je vzeti vzorec lahko vsaka naključno 
vzeta posamična enota.

54. člen
Število enot vzorca, vzetega za analizo, 

je odvisno od vrste izdelka in velikosti 
proizvodne partije  oziroma pošiljke.

Število enot vzetega vzorca se določi 
po tabeli.

55. člen
Ce so v skupaj vzetem vzorcu medu 

več kot tri embalažne enote, se posebno 
naredi vzorec, pri čemer ima vsaka em
balažna enota vzetega vzorca enako mo
žnost, da bo izločena kot embalažna eno
ta vzorca, vzetega za analizo.

56. člen
Vzorec medu se vzame s kovinsko son

do, kii ima oddelke. Kovinska sonda se
stoji iz dveh koncentričnih cevi, ki sta 
druga v drugi. Spodnji del sonde je za
šiljen. N otranja cev sonde ima ročico, ki 
jo obrnemo za 90 stopinj in se tako son
da zapre.

Vzorec medu se vzame tako, da se či
sta in suha zaprta sonda pogrezne v med 
do konca skupne odprtine. V medu se 
odpre in nato zapre ter z zajetim vzor
cem potegne ven.

2. Metode fizikalnih in kemičnih analiz
57. člen

Metode fizikalnih in kemičnih analiz, 
s katerimi se kontrolira kakovost medu 
in drugih čebeljih pridelkov, so:

1) metoda priprave vzorca za analizo;
2) določanje reduciranih sladkorjev;
3) določanje saharoze;
4) določanje vode v medu;
5) določanje v vodi netopnih snovi

(gravimetrijska metoda);
6) določanje pepela;
7) določanje kislosti;
8) določanje aktivnosti diastaze;
9) določanje hidroksi-metilforfurola 

(fotometrijska metoda po Winklerju);
10) pelodna analiza za med;
11) določanje vode v matičnem mle

čku in cvetnem prahu;
12) določanje proteinov v matičnem 

mlečku;
13) določanje ekstrakta propolisa v al

koholni raztopini.
58. člen

Z dnem, ko začne veljati ta pravilnik, 
nehajo veljati 81. do 90. člen pravilnika 
o kakovosti rastlinske masti in rastlin
skega olja, margarine, majoneze, slad
korja in drugih saharidov, slaščičarskih 
izdelkov, medu, kakaovih izdelkov in čo
koladi podobnih izdelkov (Uradni list 
SFRJ, št. 19/63, 2/64, 1/67, 27/71 in 59/77), 
katerega določbe se uporabljajo kot do
ločbe pravilnika o kakovosti rastlinske 
masti in rastlinskega olja, margarine, 
majoneze, sladkorja ter drugih saharidov 
in medu (Uradni list SFRJ, št. 13/78).

59. člen
Ta pravilnik začne veljati tri mesece 

po objavi v Uradnem listu SFRJ.
Številka: 50-8211/1
Beograd, 19. maja 1983

Direktor
Zveznega zavoda za standardizacijo: 

Vukašin Dragojevič 1. r.
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TRŽNO ČEBELARJENJE V ZDA
INTERVJU Z  AMERIŠKIM  ČEBELA RJEM  

PHILOM  HANNARJEM

Phil H annar je doma iz am eriške 
države Michigan. Je  eden najuspešnej
ših tržnih  čebelarjev na svojem pod
ročju. N ajbrž bo tudi za naše čebe
larje  zanimiv pogovor z njim, saj raz
kriva moža, ki se mu je  uspelo uve
ljaviti v  čebelarski industriji ZDA.

Kako ste pričeli čebelariti?

Pred dvajsetim i leti sem kupil tri 
m ajave panje za 18 dolarjev.

Kako ste nadaljevali?

Število panjev sem povečal na 80 do 
100. Sin je  predlagal, da bi začeli na 
veliko, in tako sva dokupila 300 pa
njev in nadaljevala delo.

Koliko družin imate sedaj?

Sam  jih imam 700 na 44 stojiščih, 
oba sinova skupaj pa 800.

K akšen je vaš pridelek letos, ko smo 
im eli suho poletje?

Tudi lansko leto smo imeli suho po
letje, vendar pa je  letošnji pridelek 
veliko boljši kot lanski. Pridelek me
du je  zelo dober — veliko boljši, kot 
smo ga pričakovali.

Znano je, da imate mnogo družin  
z dvem a maticama. Zakaj?

Zdi se, da je  v tem  mnogo predno
sti. Tako dobite zelo velike družine, 
hkrati p a  dodajate nove, m lade ma
tice. Ob združitvi družin večina m la
dih matic preživi. Izvedli smo številne 
poizkuse, ki so pokazali, da večina 
mladih matic preživi.

A li uporabljate matično rešetko?

Ne, uporabljam o le pregradno de
sko. Ko je  čas ro jenja mimo in ko se 
začne paša, pregradno desko odvza
memo. Čebele nadaljujejo delo, boja 
med njim i je  v  glavnem zelo malo.

Katere matice so primernejše za ta 
tip dvomatičnega čebelarjenja?

Letos smo delali s hibridnim i m ati
cami Starlines, ker so se že lansko 
leto dobro obnesle. Lansko leto nam 
jih je  zmanjkalo, tako da smo morali 
uporabiti vse matice, kar smo jih  pač 
lahko dobili — v nekaterih  prim erih 
smo uporabili tud i hibridne m atice 
Midnites. Letos smo imeli bogatejše 
izkušnje, tako da smo m atice naročili 
že zelo zgodaj.

Kako ste bili zadovoljni s hibridni
m i maticam i Midnites?

Bili smo zadovoljni.

Slišali smo, da so matice M idnites 
zelo mirne, da pa niso dovolj plodne?

Zalegale bodo.
j:

Kdaj dobite največ medu?

Po navadi dobimo največ medu v 
času od 4. ju lija  do 10. avgusta.

A li roje, ko jih  dobite, vstavite v  
panje okrog 1. aprila?

Smo jih  tud i že zadnjega marca. 
Seveda pa jim  hrano dodajamo. Če je  
slabo vreme, nam estim o p italn ike tik 
nad njimi.



Moderna oprema 
omogoča visoko 

produktivnost 
ameriškega 
čebelarstva

K olikšen odstotek družin izgubite 
zaradi dokaj nestalnega vremena?

V glavnem  preživi 98 odstotkov 
um etnih rojev.

A li jih hranite s sladkornim  ali ko
ruznim  sirupom?

Raje uporabljam o sladkorni sirup. 
Vendar pa smo uporabljali tud i že ko
ruzni sirup in je bilo vse v  redu.

V  kakšnem  razm erju delate sirup?
Razm erje je  približno polovico vode 

in polovico sladkorja.

Torej je to precej tekoč sirup. A li 
pri hranjenju čebel dodajate tud i ju - 
m idil in teramicin?

Kadarkoli jih  hranim o, jim  doda
jam o tudi fumidil. Teram icin upo
rabljam o le  spomladi in jeseni, ko iz
točimo med.

V zrok za zim ske izgube so najbrž 
lahko matice, k i jih  dobivate z juga, 
ker iz generacije v generacijo izgub
ljajo zmožnost, da bi preživele naše 
ostre zime?

To je  m nenje nas vseh.

A li pridelujete predvsem  točeni med  
ali med v  satju ali pa obojega?

Mi imamo le točeni med.

A li dobro prodajate svoj med?

Da, mislim da gre dobro v prodajo. 
Približno polovico m edu prodamo v 
kozarcih, drugo polovico pa  v ploče
vinkah oz. sodih po 22 kg.

A li je konkurenca pri vas huda?

Da, konkurenca je kar huda. O tem  
ni nobenega dvoma.

Slišati je, da je konkurenca huda 
zaradi cene medu?

Da. Ko sem na prim er, prodajal ga
lono (4,5 kg) m edu po 0,70 dolarja, ga 
je začel neki drug čebelar po 0,60 do
la rja  in  mi tako prevzel posel. Mislim 
pa, da ni vedel, kaj dela — mi smo se 
trudili, da bi dosegli ceno, ki m edu pri- 
tiče, on pa nam  jo je  zbil. Spodobno 
ceno za med je  nam reč težko doseči.

K aj m islite o reklam i za med?

Reklam a bi pom agala — čebelarji ;e 
ne ukvarja jo  dovolj z njo. Poizkušali 
smo z reklam o po radiu, vendar pa je 
to premalo. Mislim, da bi m orali izve
sti širok reklam ni program  in poučiti 
kupce o vseh prednostih medu.



Mislite pri tem  na podobno reklamo  
kot za mleko?

Da. Mislim da bi pomagalo, če bi 
kupci vedeli kaj več o medu.

Večina ljudi misli, da je med le ena 
izmed sladkih tekočin. V  resnici sploh 
ne vedo, kako čebele m ed nabirajo, 
kako se m ed dobiva. In  kakor ste že 
prej omenili, čebelarji v  glavnem  ne 
delajo reklam e za svoje izdelke. V  
trgovinah pa je m ed odrinjen na težje 
dostopne police.

Opazil sem to. Med prodajam o pri
bližno 20 trgovinam. Če se mi posreči 
trgovca prepričati, naj postavi med na 
takšno mesto, da ga bo kupec zlahka 
opazil, se prodaja m edu občutno po
veča.

K aj mislite o prihodnosti plastične 
embalaže za med?

Mislim, da ima možnosti za uspeh — 
posebno če bi jo nekoliko preobliko
vali.

Dejali ste že, da prodajate večino- 
ina točeni med. Kaj rmslite o kristali
ziranem m edu v obliki kreme. Največ 
pritožb na račun m edu je namreč sli
šati od ljudi z  m ajhnim i otroci, češ da 
je med lepljiv in nepraktičen za upo
rabo.

Govoril sem s predstavniki nekega 
koncerna na vzhodu, ki prodaja pred
vsem takšno obliko medu. Potrebovali 
so dolga leta, da so si ustvarili trg, 
vendar pa jim  je navsezadnje le uspe
lo.

Ko kupec stopi v trgovino, naleti 
velikokrat na brezplačne pokušnje  
raznih klobasic, sirov ali česa druge
ga. Zakaj ne bi tudi čebelarji tako  
ponudili vzorcev medu in  potrošnika 
seznanili z  različnimi pridelki? Po
trošnik bi moral vedeti, da je izbira 
izdelkov iz m edu tako široka, da lahko 
zadovolji različne okuse in  potrebe.

Mislim, da je  to dobra zamisel.

Kaj bi nam  lahko povedali o prodaji 
na veliko?

Prodaja na veliko narašča. Narašča 
sicer počasi, vendar pa vedno več t r 
govin kaže zanim anje za nakup medu 
na veliko.

Kako boste m ed prodajali?

Med bo v kontejnerju  podjetja Da- 
daut s kapaciteto 45 kg. V nekaterih  
trgovinah bodo kupci lahko točili med 
v svoje posode. Tako bo kupec lahko 
kupil med po grosističnih cenah, ker 
cena medu ne bo vsebovala stroškov 
za embalažo — kozarec stane nam reč 
25 °/o cene medu.

Kakšne spremembe ste opazili v 
letih, odkar se ukvarjate s čebelami?

Glavna sprem em ba je  uporaba hi
bridnih matic. Ko sem pričel čebelari- 
ti, je  bilo le malo čebelarjev, ki so se 
ukvarjali z dodajanjem  hibridnih m a
tic. Tudi tehnika zdravljenja in h ra 
n jen ja čebel se je  izboljšala.

Gotovo je prišlo tud i v  km etijs tvu  
do sprememb, k i vplivajo na čebelar
stvo?

Seveda, v prejšnjih  časih ni bilo tre 
ba izbirati stojišč za čebele. Sedaj pa 
je  treba skrbno izbirati stojišča, neka
terih  se je  treba celo izogibati.

Kaj pa pesticidi, ali škodijo čebe
lam?

Seveda škodijo. Čebelar p ri svojem 
delu pogosto naleti na  pesticide. Manj 
problemov imamo, če se skrbno izogi
bamo področij, k je r raste  sadje. Če se 
teh področij ne izogibamo, izgubljamo 
čebele.

Kakšna je bila reakcija sadjarjev, 
ko ste zaradi pesticidov izgubili če
bele?

Nočejo biti odgovorni za izgube. Mi
slim, da se sad jarji ne zavedajo po
membnosti čebel kot opraševalk.



Za konec bi morda povedali nekaj 
o prihodnosti čebelarjev.

Težko bi napovedal, kako bo v p ri
hodnosti. Mislim pa, da čebelarji 
vedno bodo. O tem  vprašanju sem se 
že pogovarjal z drugim i čebelarji. Vsi 
so mi rekli, da z veseljem čebelarijo.
S čebelarjenjem  se lahko preživijo,

vendar pa to  delo večinoma ne prina
ša bogastva. In  ravno zato, ker se če
belarji z veseljem ukvarja jo  s čebe
lami, sem prepričan, da jih bo vedno 
dovolj.

AMERICAN BEE JOURNAL, Vol. 
125, No. 1, str. 29—34, prevedla Suzana  
Terlep.

ŽIVLJENJE IN VEDENJE ČEBEL V KOZMOSU
MARTIN M EN CEJ

Ameriški čebelarski časopis Ameri
can Bee Journal poroča v svoji letoš
nji 7. številki, da so preizkusili, kako 
se čebele vedejo v vesolju. Med enim 
svojih poletov so imeli kozmonavti s 
seboj v  plovilu tudi čebele. P rv i po
skus aprila 1982 se je ponesrečil. Če
bele poleta niso preživele. Drugače pa 
je bilo z novim poskusom aprila leta
1984.

V plovilu je  bilo 3000 čebel, ki so 
polet dobro prenesle. V breztež
nem prostoru so zgradile sa t odlične 
kakovosti s površino 193,5 cm2. V sed
mih dneh vesoljskega poleta so pora
bile okoli polovico od 16,38 cm’ krme. 
Ta je  bila sestavljena iz želataste zme
si sladkorja, vode in morskih rastlin. 
Med poletom je  pomrlo samo 125 če
bel. Znanstveniki so sicer domnevali,

da bodo čebele med poletom gradile 
sat, kakšen pa  bo nastal v breztež
nosti, brez sonca in ko si čebele ne 
bodo mogle pom agati z zemeljsko 
orientacijo, si ni mogel nifice pred
stavljati.

Po poletu so čebele v  kontrolnem  
kontejnerju  na zemlji čisto norm alno 
nadaljevale življenje. Tega dejstva ei 
strokovnjaki ne m orejo razložiti.

P red poskusom so bile čebele s ta re  
12 dni, um rle pa so v starosti 30 dni. 
Med poletom se niso otrebile. Po vr
n itvi na zemljo so opravile pet m inut 
trajajoči izpraznjevalni polet in  se 
vrnile v panj.

Po poskusu so sat in fotografije iz
ročili znanstvenim  ustanovam  v p rou 
čevanje.

ZAPISKI O ČEBELARSTVU NA KITAJSKEM
CARLO VIDANO

PEKINŠKO IN LANZHOUSKO 
OBMOČJE

Članek se nanaša na študijsko potova
nje po LR Kitajski med 8. in 29. septem
brom 1983, ki nam ga je omogočil spo
razum o sodelovanju med italijanskim  
narodnim  svetom za raziskave (Consiglio 
nazionale delle Ricerche d’Italia) in K i
tajsko akademijo agrarnih znanosti 
(KAAZ). Sporazum daje največ poudar
ka čebelarstvu, čeprav zajema tudi dru
ga, za kmetijstvo pomembna področja, 
kot celoviti biološki boj, agrarno ento

mologijo idr. V treh tednih bivanja na 
Kitajskem  smo obiskali 22 raziskovalnih 
in km etijskih ustanov v Pekingu (Bei- 
jingu), Lanzhouu, Šanghaju in Guang- 
zhouu (Kantonu).

Prvi obisk v Pekingu je bil namenjen 
Inštitu tu  za apikulturo KAAZ. Zaposluje 
120 raziskovalcev in tehnikov, ki se 
ukvarjajo s petimi glavnimi področji: če
beljimi podvrstami, prehranjevanjem  
čebele, čebeljo botaniko in opraševa- 
njem, zaščito čebel in razširjanjem  če
belarstva.



Zvedeli smo, da je na Kitajskem  zelo 
cenjena in razširjena Apis mellifera li- 
gustica oz. italijanska čebela. Zastopa jo 
tri milijone družin, toliko kot domačo A. 
cerano. O varoozi so nam  povedali, da so 
jo v severnih krajih  skorajda zatrli, v 
južnih pa dela poleg Varroe jacobsoni 
hudo škodo še Tropilaelaps clareae. Ena 
najpomembnejših paš je robinija.

Tudi drugi obiski v Pekingu so bili 
namenjeni pomembnima ustanovama 
KAAZ, raziskovalnemu inštitutu in labo
ratoriju  za biološki boj.

Po dolgem in poučnem potovanju po 
kitajski železnici smo prispeli v Lan
zhou. Tu smo obiskali veterinarski raz
iskovalni inštitut, državno kmetijsko pod
jetje  za sadjarstvo in vrtnarstvo, fakul
teto za biologijo in državno perutninar
sko podjetje. V sadjarskem  in v rtn ar
skem podjetju nas je presenetil tam kaj
šnji, najbolj kvalificiran tehnik s trd i
tvijo, da čebela kot opraševalka ni po
membna. V tem  podjetju tudi škropijo 
sadno drevje v času cvetenja s škodljivi
mi insekticidi. Mimogrede smo zvedeli, 
da je čebela A. m. ligustica razširjena tu 
di na tem  območju, vendar v višjih le
gah (1500 m).

5ANGHAJSKO IN GUANGZHOUSKO 
OBMOČJE

V Šanghaju smo obiskali več usta
nov. Zaradi množic prebivalstva se mo
čno trudijo, da bi priredili kar največ 
mesa in namolzli čim več mleka. K itaj
ska ima namreč čez milijardo prebival
cev; 11 milijonov od teh jih živi v Šang
haju, ki je tako po prebivalstvu največje 
mesto na Kitajskem. Med obiski na od
delku za biologijo na fudanski univerzi, 
entomološkem inštitutu in v centru za 
zaščito rastlin v neki ljudski občini smo 
se pogovarjali o agrarnem  žužkoslovju, 
biološkem boju in čebelarstvu. O cveto
čem, vendar malo poznanem krajevnem 
čebelarstvu smo zvedeli veliko zanimive
ga med srečanjem z zgovorno delegacijo 
združenja šanghajskih čebelarjev in na

POMIRJEVALEC ČEBEL
Novost na kanadskem  tržišču je 

elektronski pom irjevalec čebel, ki ga 
je  izdelala firm a RK Environetics of 
Calgary v sodelovanju z zahodnonem- 
ško firm o Desku. Čebelar si pri delu 
zatakne napravo za srajčni žep ali pas.

obisku v velikem zavodu za pridelovanje 
in predelovanje medu in matičnega mle
čka. Vsak poklicni čebelar je  odgovoren 
za 30 družin Apis mellifere ligustice. 
Navadno se po trije  združijo v skupino z 
90 panji. Povprečni letni pridelek je oko
li 70 kg medu na panj. Najbolj pridni če
belarji pridelujejo tudi matični mleček. 
P ri prodaji blaga na debelo je cena me
du 2—2,4 juana za kg (200—240 din kg), 
cena matičnega mlečka pa je 200 juanov 
za kg (20 000 din/kg). V prej omenjenem 
šanghajskem zavodu pridelujejo iz
ključno med in matični mleček ita lijan
ske čebele. Letno izvozijo približno 20 000 
ton medu in 50 ton matičnega mlečka, to 
pa je  ena petina letne proizvodnje m a
tičnega mlečka na Kitajskem.

Obiske smo nadaljevali v Guangzhouu.
V odličnem raziskovalnem inštitutu 
za živinorejo se ukvarjajo z genetskimi 
izboljšavami bivola. Na inštitutu za za
ščito rastlin  smo dobili zanimive infor
macije o zaposlitvi naravnih omejevalcev 
v boju proti artropodnim  fitofagom. Na 
entomološkem inštitutu so nas seznanili 
z vidnimi uspehi, ki jih dosegajo pri 
biološkem boju, srečali pa smo se tudi z 
odgovornimi za čebelarstvo. Tu smo sled
njič dobili podrobne novice iz prve roke 
o A. cerani. To čebelo gojijo zlasti v sub
tropskih območjih, k jer ima A. m. ligu
stica težave predvsem zaradi nezadržne
ga pustošenja V. jacobsoni in T. clareae. 
Vendar pa bojuje težaven boj za obsta
nek tudi A. cerana, pa ne samo zaradi 
številnih sovražnikov in bolezni, ampak 
nemara še bolj zaradi insekticidov, ki jih 
v času cvetenja sadnega drevja neusmi
ljeno razpršujejo po velikih kmetijskih 
površinah, da bi zatrli komarje.

Na oddelku za biologijo na univerzi v 
Zhongskanu smo zvedeli, da uporabljajo 
za boj proti komarjem največ organo- 
fosfatne insekticide, kot je  npr. m alati- 
on. Gostoljubni kitajski prijatelji, ki 'so 
nas spremljali na vsem študijskem po
tovanju in nas hkrati vodili po tu risti
čno najbolj privlačnih krajih, so nam 
pred slovesom razkazali tudi znamenito
sti v okolici Pekinga.

Specifični glas, ki ga oddaja pom irje
valec, je  neškodljiv za ljudi in živali. 
N aprava deluje na 1,5 voltno baterijo, 
ena zadošča za približno 50 u r nepre
kinjenega delovanja.

Delovni radij znaša 4 m. Cena: 
26,50 dolarja.



VRESOV MED NA EVROPSKEM TRGU

Vresov med spada med dragocene 
medove, zato ima na trgu  naj višjo ce
no. P ri nas obširnejših resišč ni, im a
jo pa jih  v  Nemčiji, Franciji, Angliji 
in na Norveškem. Na Norveškem, npr., 
im ajo vresovec za najbolj cenjeni do
mači med. Podnebje na njihovi obali 
zelo ustreza tej m edoviti rastlini, ki 
daje nadpoprečen donos. K er tovrstni 
med nim a povsod enake kakovosti, so 
se na evropskem trgu s tem  medom 
stvari zapletle. Nemškim čebelarjem 
je  seveda do tega, da bi bil v nemških 
trgovinah na voljo predvsem  njihov 
med z oznako domačega medu, češ da 
je  kakovost njihovega medu boljša od 
norveškega.

Za oceno pa kajpada ne zadostuje 
samo čutno dojem anje: barva, vonj in 
okus. Po tem  se medovi z različnih 
pasišč bistveno ne ločijo. K er so nem 
ški čebelarji posumili, da im a norveški 
med, ki p rihaja v njihove trgovine,

drugačno kakovost od njihovega, so 
zahtevali m ikroskopske raziskave, in 
sicer naj bi dognali kakšen pelod je v 
medu z različnih pasišč.

Raziskave so opravili znani strokov
njaki (dr. Maurizio, E. Focke, H. Koch 
itn.) in ugotovili, da se nem ški in  nor
veški m ed po vsebini res k a r precej 
ločita. Pelodova zrnca norveškega m e
du izvirajo od neke druge vrste vresja 
(Narthecium  ossifragum), resda to 
vresje rase tud i v  severnonem ških paš
nih območjih, vendar ga je  dosti m anj 
ko t na  Norveškem. K ot značilna a t
lantska rastlina je  razširjeno še na 
Angleškem, Nizozemskem in v F ran 
ciji.

Vse to kaže, kako občutljiv je  danes 
evropski trg  sortnega m edu in kako 
trdovratno branijo  čebelarji pristni 
domači med pred uvoženim.

Po ADIZU M artin  Mencej

DINAMIKA IZLOČANJA NEKTARJA PRI RAZLIČNIH 
KRMILNIH RASTLINAH

Čebelarji se že od nekdaj zanimajo 
za krm ilne rastline, predvsem  razne 
detelje, in jih visoko cenijo. Ni še dol
go, ko so naša polja pokrivale poleg 
drugih ku lturn ih  rastlin  tudi detelje, 
npr. lucerna ali esparzeta, na travn i
kih pa so rasle tudi travniške detelje. 
Pospeševanje govedoreje je detelje iz
podrinilo s koruzo za takojšnjo krm o 
ali silažo. V nekaterih  vzhodnih d e 
želah pa detelje še skrbno gojijo.

K er vse vrste  detelj niso enako me- 
dovite, so v  zadnjem  času raziskovali 
dinamiko njihovega cvetenja in izlo
čanje nektarja. V tem  pogledu so za
nimivi izsledki poskusne postaje Do- 
njeck v Sovjetski zvezi.

Raziskovali so dve kontrastn i obliki 
detelj iste vrste, ki se razlikujeta po

dnevni ritm iki cvetenja in barvi cve
tov. Tako so raziskovali esparzeto — 
eno z m ajhnim i bledo rdečimi cvetovi 
in drugo z izrazito rdečimi. Ravno tako 
so vzeli v  obdelavo kontrastn i obliki 
medene detelje (melilotus-robozel) z 
belimi in rum enim i cvetovi. Raziskave 
so pokazale, da začno vse medovite 
krm ilne kulture izločati nek tar raz
m erom a zgodaj (okrog 9. ure), količi
na pa je odvisna od časa cvetenja in 
oblike cvetov. Tako izločita, npr. espar
zeta z bledo rdečimi in m edena detelja 
z belimi cvetovi poprečno po 13,5 mg 
nek tarja  iz 100 cvetov, v drugih k r
m ilnih ku ltu rah  pa se giblje izločanje 
nek tarja  med 20 in 25,5 mg. Izločanje 
medičine doseže višek ob različnih 
dnevnih urah. P ri beli detelji in ble



do rdeči esparzeti ob 12. uri, pri me- 
Seni rum eni ob 11. uri, pri svetlo rde
či esparzeti pa med 12. in  13. uro. Ob 
višku izloči največ medičine rum ena 
detelja, in sicer 39,8 mg, m edtem  ko 
ga bela m edena detelja izloči le 
32,7 mg, bledo rdeča esparzeta 27,8 mg, 
svetlo rdeča pa 29,9 mg.

Zanimive so nekatere zakonitosti pri 
tem: svetli cvetovi izločajo m anj nek
ta r ja  kot cvetovi z intenzivnim i barva
mi. Podobno zakonitost so ugotovili 
tudi pri ajdi in akaciji. Te razločke v 
izločanju nek tarja  si razlagajo kot po
sledico različne sestave sladkorja. Za
radi tega čebele bolj privlačijo živo

rdeči cvetovi, saj v njih  dobijo več 
medičine. Zakonitost izločanja je  tudi, 
da se količine izločenega nek tarja  ena
kom erno višajo do m aksim um a in po
tem  postopno zmanjšujejo.

Po teh raziskavah lahko napravim o 
nekatere praktične sklepe: glede me- 
dovitosti je  sm otrno gojiti krm ilne 
rastline s čim intenzivnejšim i barvami 
cvetov. Preizkušene krm ilne rastline 
izločajo največ medičine med 11. in 
13. uro. T akrat so tudi čebele najbolj 
dejavne in donos medičine je  največji.

Po Pčelarstvu 
M. Mencej

T-zku&nje i/ia&ll} cebetaijet)

SLEPI ČEBELAR IN NJEGOVE ČEBELE, STARE 
ŠESTINPETDESET LET

A N D REJ DVORŠAK

Nedaleč od R akitniškega jezera se 
je za kozolcem grel starec. Glava mu 
je  kinknila na prsi. Sonce in enako
m erno šum enje čebel, ki so izletavale 
iz bližnjega čebelnjaka, sta ga prem a
gala . . .

»Kaj, čebele vas zanimajo? Ja, to 
je  pa dolga zgodba. . .«  je začel svojo 
pripoved Anton Borštnik, ko mu je

vnuk povedal nam en mojega obiska.
»Čebelariti sem začel leta 1929. Te

daj je  tu  župnikoval gospod Zajec, 
strasten  čebelar. Z bratom  sva m u vsa
ko leto kosila travnik, in ko so nam  iz 
župnišča nekoč prinesli za malico med, 
sem dejal: ’Tudi jaz bom čebelar, ker 
je  med tako dober!’ Vsi so se smejali, 
saj sem že krepko koračil proti tride

Slepi čebelar 
Anton Borštnik 

z vnukom, ki mu 
pridno pomaga



setem u letu, veljalo pa je, da moraš 
začeti kot otrok in s čebelami gor 
rasti. Še bolj so bili začudeni, ko sem 
samozavestno izjavil, da bom začel kar 
s petim i panji. So rekli, da za čebe
la rja  ni vsak, naj bo neum en ali pa
meten, da naj začnem z enim, ker če 
bom propadel, bo tako dovolj škode. 
Župnik mi je svetoval, naj si kupim  
čebelarske bukve in Čebelarja — ča
sopis. Ubogal sem, prebiral tiste bu
kve in časopis, razum el pa nisem nič. 
Zame je bilo vse tisto o rojih, pokriti 
zalegi, matici in tro tih  španska vas,« 
vro spomini iz starega čebelarja.

Ko govori, ga težko ustaviš. Malce 
je  naglušen in krepko m oraš povzdi
gniti glas, če ga hočeš prekiniti. A le 
kdo bi ga prekinjal!

»Bukve sem pospravil v omaro, toda 
na čebele sem še vedno mislil. Odpra
vil sem se v Kam nik pod Krim om  k 
Bačarju, ki je  bil kolar in čebelar. 
Ravno tedaj se je odpravljal po če
bele na Dolenjsko, kajti zima je  v 
naših k ra jih  zdesetkala število če
beljih družin.

Spomnim se, da je  bilo pred veliko 
nočjo (Borštnik im a datum e razvr
ščene po svetnikih in starih  ljudskih 
rekih), ko sem šel spet k Bačarju 
Da, bila je cvetna nedelja . . .«  se po
pravi in nadaljuje.

»Bačar je ravno razdiral kranjiče, 
ki jih  je  kupil na Dolenjskem, in jih  
spravljal v Žnideršiče. Bil je  dober 
človek, pa mi je  dal nekaj ’tru g ’ in  
dva polna kranjiča. Oba sem m u po
šteno plačal. Po dvesto dinarjev  je  bil 
vsaki Vse skupaj sem si oprtal na 
ram e in peš prinesel sem g o r . . .

Naslednjo nedeljo sem šel opazovat 
župnikove čebele. Lepo so izletavale, 
a komaj je  katera izletela, že je  padla 
na tla  in tam  tudi ostala. Nobena se 
ni vrnila v panj. Župnik jih  je  zazi- 
mil na hojevcu in mislim, da je  bil 
poleg dolge in ostre zime to vzrok, da 
so poginile.

Čebele, ki sem jih  kupil pri Bačarju, 
so se lepo razvijale. M aja so bile že 
tako močne, da so rojile. P rvega roja 
nisem ogrebel sam. Župnik ga je, saj 
sva bila z bratom  v hosti in  podirala 
smreke. Ko sva se zvečer vrnila, je bil 
že v panju. Z drugim  je bilo enako.

K asneje sem začel hoditi na polje in 
v gozd bolj zgodaj, tako rekoč ob zo
ri, da sem se pravočasno vrnil in sam 
ogrebal roje.

Župnik Zajec je  tisto leto, ko je 
ogrebel moj prv i roj, prišel vnovič k 
hiši čez dva tedna, da bi pogledal, če 
m atica zalega. Bilo je že veliko zalege, 
in ko sem to videl, je  bilo, kot bi se 
mi odprla v ra ta  — začenjal sem ra 
zumeti tisto, k a r sem prebral v bu
kvah in Čebelarju. Vse mi je  postalo 
jasno. Zajec je  tak ra t rekel domačim, 
da bom pravi čebelar. Ni se zmotil. 
K m alu po tistem  obisku je  bil p re
meščen in ostal sem sam s svojimi 
čebelami, saj tak ra t tu  gori ni še 
nihče čebelaril in vsega sem se m oral 
sam naučiti. Če sem storil kaj napak, 
sem to storil le enkrat, dvak rat istih 
napak nisem ponavljal, saj bi mi sicer 
vse čebele preč prišle.

K asneje so k  meni prihajali drugi 
čebelarji, da bi videli, kako delam, a 
bolj kot to  jih  je  vedno zanimalo m e
denje hoje. Spom injam  se, da so v  za
četku petdesetih let začeli k ar množič
no hoditi sem gor na hojo. Im eli so 
am eriške panje (LR), ki so stali po 
travniku kot spomeniki. Vsak dan so 
točili in čebele stalno puščali ’na praz
no’. P a  se je  vrem e pokvarilo in čebe
le so ostale brez paše. T akrat so navali
le na žrela m ojih panjev. Na srečo sem 
imel močne družine in jim  tatice niso 
prišle do živega. Bilo pa je  vse črno 
m rtvic pred p a n j i . . .

T akrat mi je  začel pešati vid. Znani 
čebelar R ihar je  tudi tu  pasel svoje 
čebele. Prosil sem ga, naj mi pomaga 
pregledati panje. Ko sva jih  pregledo
vala, se je  oglasila matica. Tedaj je  bi
lo prvič, da sem slišal, kako m atica po



je, čeprav sem že dvajset let in več 
čebelaril!« se razživi Anton Borštnik, 
ki na povojna leta z izjemo petinštiri
desetega, nim a preveč lepih spominov. 
Čebele so mu tak ra t skoraj vse odm r
le. Zaradi kubanskega sladkorja, p ra
vi.

»Petinštiridesetega je bilo za čebe
larje  čudovito leto. Hoja je  medila, da 
niti prej niti kasneje nikoli tako! Medi
ti je  začela 20. jun ija  in je  m edila še 
potem, ko se je  prvi zapadli sneg sto
pil. P rvič sem točil konec junija, v 
ju liju  trik ra t, prav tolikokrat avgusta 
in zadnjikrat 15. septem bra. Na žalost 
sem imel slabe družine, sicer bi bil ta
k ra tn i pridelek rekorden. M edenju ni 
in ni bilo konca. Zapadel je sneg, ki se 
je  čez nekaj dni stopil, in hoja je po
novno zamedila. Ne bi verjel, če ne bi 
bil sam videl in doživel!

So pa bila povojna leta slaba za če
belarje. S ladkorja ni bilo in še tistih  
nekaj kilogramov, ki smo ga dobili na 
živilske karte, je  bilo kubanskega. Ta 
pa je  strup za čebele, enako kot hojev 
med. T rik ra t so mi čebele skoraj preč 
prišle zaradi tega kubanskega trsnega 
sladkorja, a vsakič mi je uspelo rešiti 
kakšno matico in vzgojiti nove druži
ne. Tako so moje čebele danes stare že 
šestinpetdeset let, če se ne motim. So 
potomke tistih  prvih, ki sem jih  leta 
1929 na ram ah prinesel sem gor!

Po vojni sem krm il čebele s sladkor
jem, čeprav ga je  bilo malo. Med je 
bil v tistih  časih le za tri d inarje draž
ji od sladkorja, zato smo si kavo in 
čaj ra je sladkali z medom.

Ob svetem M atiji, zdi se mi, da leta 
1947, je bil gorak dan. Iz 17 panjev so 
čebele lepo izletavale, le iz enega jih 
ni bilo. Drezal sem vanj s palčico, a 
brez uspeha. Ko sem panj odprl, sem 
videl, da leže čebele na podu. Pomi
slil sem, da m orda niso imele hrane, a 
sem se zmotil. Satje je  bilo polno me
du. Po M atiji se je vrem e skazilo in 
drugi izletni dan je bil za Jožefa. Panji 
so bili lepo ogreti od sonca, a ven ni

bilo nobene čebele. Ko sem jih pregle
dal, sem le v treh  panjih našel žive 
matice in prgišče čebel. Iz tega sem si 
zredil nove družine, ki pa so naslednjo 
zimo zopet množično odmirale — za
radi kubanskega sladkorja! Komaj sem 
zopet rešil matico z nekaj čebelami, 
ki so se kasneje lepo razvile in do le 
tos ni bilo več težav. Letos pa mi je 
odmrlo kar 11 družin. Je  bila pač hu 
da zima in slaba pomlad. Sedaj pa bo
lezni, varooza . . .  tudi čebelarjenje ni 
več takšno, kot je bilo nekdaj,« meni 
moj sogovornik, ki je  kljub štirin- 
osemdesetim letom še vedno živahen.

Vstal je s klopi pod kozolcem in se 
napotil k čebelnjaku. D vanajst kora
kov naprej, devet v desno, in že je  bi! 
pred panji. Zakaj koraki? A ntonu je 
sredi petdesetih let vid čisto opešal, 
oslepel je. P a  ni nehal čebelariti!

»Ko nisem več videl, sem vedno 
poprosil druge čebelarje, ki so me priš
li obiskat, naj gredo z menoj v čebel
njak. Jaz sem jim  pravil, kateri sat 
naj potegnejo iz panja, oni so mi ga 
opisovali, in tako sem vedel, kaj se v 
panju dogaja. Če pa ni bilo čebelarjev, 
sem kar sam odprl panje in jih  pre
gledal. Saj se s tipom lahko tudi gle
da! Kako pa čebele, ki so skoraj vedno 
v temi!« je dejal Borštnar.

Vnuk Bojan, ki je  ves čas zraven, 
ga je dopolnil:

»Bil sem še mulček, n iti v  šolo še 
nisem hodil, ko me je  ded že začel 
jem ati s seboj v čebelnjak. Kazal mi 
je  čebele in me učil. On je  gledal s 
prsti, jaz z očmi in ušesi. Kasneje sem 
delal po njegovih navodilih. Opisoval 
sem mu barvo satja, količino m edu v 
celicah, zalego. Nisva potrebovala 
svinčnika in beležke. Vse si zapomni, 
še danes! Tudi sam gre še k čebelam, a 
le v  medišča. Boji se, da ne bi poško
doval matice. . .«

Sonce je  počasi zahajalo za hribe. 
S tari čebelar je  končal pripoved o če
belah in  svojem življenju, vedno po
vezanem z njimi.



Q-ci cebetaiske kmzke

PRVO OBČINSKO SREČANJE IN TEKMOVANJE MLADIH 
PTUJSKIH ČEBELARJEV V MAJŠPERKU

Ob krajevnem  prazniku KS M aj
šperk 11. m aja 1985 sta Zveza čebe
larskih  društev P tu j in osnovna šola 
M ajšperk na pobudo čebelarskega d ru 
štva M ajšperk organizirali I. sreča
nje in tekm ovanje mladih čebelarjev 
občine P tuj.

V občini P tu j je  18 osnovnih šol in 
srednješolski center usm erjenega izo
braževanja in  na njih  deluje 9 čebe
larskih krožkov s 112 učenci — krož- 
karji. Za prvo občinsko tekm ovanje 
se je prijavilo 16 ekip z 32 učenci iz
6 osnovnih šol in srednješolskega cen
tra. Tekmovali so v dveh skupinah, v 
nižji 6 ekip in  srednji 10. Tekm ovanja 
so se udeležile osnovne šole: B ratov 
Š trafela iz Markovcev, Ivan Spolenak 
s P tuja , Tone Žnidarič iz Trnovske va
si, F ran ja  Žgeč iz Dornave, osnovna 
šola iz Vidma in srednješolski center 
Dušan Kveder s P tuja.

Prvouvrščeni ekipi iz vsake skupine 
sta si pridobili pravico do udeležbe na 
VIII. republiškem  srečanju in tekm o
vanju  m ladih čebelarjev, ki je  bilo 1. 
jun ija  1985 v K ranju. V nižji skupini 
je  zmagala o. š. B ratov S trafela iz 
Markovcev, za katero sta tekm ovala 
Aljoša Prelog in Vlado Šegula, v  sred
n ji pa o. š. M ajšperk, ki sta jo  zasto

pala M artin Plavčak in A leksander 
Zakolšek. P rve tr i ekipe iz vsake sku
pine so bile nagrajene s čebelarskimi 
potrebščinam i. N agrade so prispevala 
čebelarska društva Trnovska vas, Go
rišnica, Markovci in Turnišče. Poleg 
tega so dobile vse ekipe v dar čebelar
ske priročnike, vsak tekmovalec pa 
poleg spominskega priznanja za ude
ležbo na srečanju še simbolično da
rilce — stekleničko medu, ki sta ga za 
tekmovalce pripravila domača čebe
la rja  S tanko Vedlin in  Ivo Maroh. Na
grade so bile podeljene na svečani 
skupščini KS M ajšperk.

Med tekm ovanjem  so se v sosednjem 
razredu srečali na posvetovanju m en
to rji čebelarskih krožkov, predsedni
ki ČD in upravitelji šol, sodelovala 
pa sta tud i ta jn ik  Zveze čebelarskih 
društev Slovenije Jože B regar in pred
stavnik hp Medexa Ivan Esenko. Po
svetovanje je  vodil upravitelj o. š. 
M ajšperk Š tefan Cvahte.

Na posvetovanju so govorili p red
vsem o tem, kako ustanoviti čebelar
ske krožke in vanje pritegniti učence 
tudi v  drugih osnovnih šolah v  občini. 
P redstavnik hp Medex Ivan Esenko je  
povedal, da lahko čebelarji zaprosijo 
za finančno pomoč pri organiziranju 
čebelarskih krožkov tudi delovno or
ganizacijo Medex.

Vsem, ki so kakorkoli prispevali, 
pom agali in sodelovali p ri srečanju in 
tekm ovanju m ladih čebelarjev te r po
svetovanju m entorjev, se najtopleje 
zahvaljujem o in želimo, da bi še na
prej tako prizadevno in tesno sodelo
vali z nami.

Na koncu si želimo, da bi bilo p ri
hodnje leto tekm ovanje in srečanje še 
uspešnejše in da bo privabilo še druge 
čebelarske krožke, ki se letos tekmo
vanja niso udeležili. Srečkr, R upnik



dtaMiyevieqa zloljenja

SKUPŠČINA ZVEZE ČEBELARSKIH ORGANIZACIJ 
JUGOSLAVIJE

Skupščina Zveze  čebelarskih or
ganizacij Jugoslavije je  bila 12. 7. 
1985 v Beogradu. Skupščine so se 
udeležili delegati iz vseh republik in 
pokrajin. Sejo je  odprl predsednik 
skupščine Anton Bajer, pozdravil 
navzoče delegate in predložil dnevni 
red. Delegati so dnevni red soglasno 
sprejeli in tako pričeli delo. Skupščina 
je  obravnavala naslednji poročili:

— o delu skupščine v obdobju med 
dvema skupščinam a in

— finančnem  poslovanju ZČOJ v 
letu  1984, poleg tega je  razpravljala 
o finančnem načrtu  ZČOJ za leto 
1985 in  predlogu delovnega program a 
za delo ZCOJ v letu  1985/86 te r ju 
sprejela.

Uvodno besedo je  imel predsednik 
skupščine Anton Bajer. Poudaril je, 
da je  bila glavna pozornost posvečena 
m ednarodnem u simpoziju v  Splitu, 
ki je  dal pravzaprav glavno pobudo, 
da je  Jugoslavija vložila kandidaturo  
za XXXI. svetovni kongres čebelar
jev. Ta prireditev  je  ena najvažnejših 
nalog ZČOJ in jugoslovanske poslovne 
skupnosti za čebelarstvo v naslednjem  
obdobju. V nadaljevanju  je  B ajer po
vedal, da je  nekaj težav s tehničnim  
organizatorjem  Union Dalmacijo, ker 
se ne drži dogovorov. V naslednjem 
obdobju nas čakajo številne skupne 
aktivnosti, dogovoriti se bo treba tud i 
o organizaciji X. kongresa čebelarjev 
Jugoslavije. P ri tej bogati dejavnosti 
bodo m orale ZČOJ pom agati in jo 
podpreti vse republiške in obe po
krajinski zvezi.

Po poročilih se je  začela razprava. 
Čebelarstvo ima splošni družbeni po
men, zato m ora biti skrb vse družbe
ne skupnosti, ne pa da je prepuščeno 
sam em u sebi. Doseči moramo vse, da

razvoj čebelarstva ne bo le stvar če
belarjev, temveč stvar vse družbe. Za 
to pa  se m ora čebelarstvo organizirati 
in izdelati realne razvojne načrte, ki 
bodo postali sestavni del razvoja vse
ga jugoslovanskega agrokompleksa.

Za zdaj čebelarstvo v nobeni re
publiki in pokrajini ni našlo dovolj 
podpore, tako da so se posamezne 
zveze same zavzemale za gospodarsko 
povezovanje in ra s t panoge. Lansko 
leto je  bilo ustanovljenih več čebe
larskih zadrug. S tem  so začele sode
lovati p ri pospeševanju čebelarstva 
tudi združene zadružne zveze posa
meznih republik in pokrajin in za
družna zveza Jugoslavije. Razprav- 
ljalci so kritično analizirali probleme 
in napake, k i nastopajo p ri p riprav
ljan ju  jugoslovanske kandidature za 
svetovni kongres. Vsa sporna vpraša
nja je  treba razčistiti in razrešiti do 
kongresa v Nagoyi oz. do konca leta.

Delegati so sprožili vprašanje slad
korja. Ta problem  naj se reši enotno 
v vsej Jugoslaviji — če je  možno, po 
zgledu SAP Vojvodine. Govorili so 
tud i o problem ih, ki jih  povzroča 
čebelarstvu uporaba pesticidov, in te
žavah, ki nastajajo  z nomadskim čebe
larjenjem . Predlagano je  bilo, naj se 
ta  vprašanja preučijo v republikah in 
pokrajinah in tam  tud i uredijo.

Zavzem ati se je  treba, da bodo 
sprejeti republiški in pokrajinska za
kona o čebelarstvu in nato še zvezni. 
Tak zakon je  bil do sedaj spreje t le  v 
SAP Vojvodini.

Razpravljalci so menili, da je  tre 
ba izdelati zemljevid m edovitih po
dročij v Jugoslaviji, saj bi to  omogo
čilo boljše čebelarjenje.

Sodelovanje z JLA  naj bi postalo 
še tesnejše. Vsa večja vojaška obmo
čja v Jugoslaviji postavljajo svoje če



belnjake, k jer se mladi vojaki učijo 
čebelarjenja.

Razvoju čebelarstva bi koristilo te
snejše sodelovanje z delovnimi orga
nizacijami, in sicer bi se bilo treba z 
njim i dogovoriti, da bodo uvrstile med 
v sestavo toplih obrokov za svoje de
lavce.

Omenjene so bile težave, ki nasta
jajo  2iaradi različne cene medu.

Velik problem je, ker še vedno niso 
izdelani standardi za panje in sploh 
čebelarski pribor in orodje.

Velik pomen za razvoj čebelarstva 
ima tudi ustanavljanje inštitutov. Ta
kšna institucija pričenja delo v okviru 
čebelarskega kom binata »Beograd«, 
nekaj podobnega pa načrtu jejo  tud i v 
Zagrebu in Ljubljani.

Delegati so se obvestili tudi o kon
kretn ih  dosežkih svojih zvez v m inu

lem obdobju in težavah, s katerim i se 
vsak dan srečujejo p ri svojem delu.

Podprli so sklic X. kongresa čebe
larjev  Jugoslavije; predvsem bo mo
ral oblikovati konkretne predloge in 
ukrepe, ki naj pomagajo k nadaljn je
mu razvoju jugoslovanskega čebelar
stva.

Po razpravi so delegati poročili so
glasno sprejeli. Ugotovili so, da so 
prihodnje obveznosti in naloge velike, 
zato je  treba takoj sestaviti delovni 
program  z operativnim  načrtom  na
log. Vsako nalogo je  treba posebej 
opredeliti, tako da bo predsedstvo la
hko presodilo, kaj m ora opraviti ZCOJ 
in kaj zveze v republikah in pokra
jinah.

Ob koncu skupščine so bila pode
ljena priznanja ZČOJ in Apimondie.

Suzana Terlep

GURGEN A. AVETISJAN

V 80. letu starosti je umrl svetovno 
znani biološki raziskovalec, genetik me- 
donosnih čebel, akademik G. A. Avetis- 
jan. Bil je profesor kmetijske akademi
je Timitjaze v Moskvi, član mnogih 
znanstvenih raziskovalnih ustanov po 
svetu, častni član Apimondie in urednik 
osrednjega sovjetskega čebelarskega 
strokovnega glasila Pčelovodstvo.

Avetisjan se je proslavil s svojim znan
stvenim raziskovanjem evolucijskega 
procesa čebele medarice, študijem  ge
netskega fonda različnih čebeljih ras in 
rodov, problemom izkoriščanja čebel za 
opraševanje kulturnih rastlin  itn. V zad
njih dvajsetih letih svojega življenja 
se je posvetil genetiki, zlasti plemenite
nju in izboljševanju donosnosti karpat
ske sive čebele, sorodne kranjski sivki. 
Pri tem je sodeloval s češkimi znanstve
niki pri njihovem oplemenjevalnem 
programu.

Na svetovnih kongresih Apimondie je 
pritegnil pozornost delegatov s poročili o 
svojih raziskavah in dognanjih. Napisal 
je čez 200 razprav in člankov, njegova 
obsežna knjiga Pčelovodstvo pa je bila 
prevedena v številne vzhodne in zahodne 
jezike.

M. M.



Osmdniee

FRANC TROŠT

Dne 22. februarja 
1985 nas je zapustil 
Franc Trošt iz Lozic pri 
Podnanosu, dolgoletni 
član našega društva. 
Rodil se je 18. septem
bra 1916 v kmečki dru
žini.

Bil je zelo vnet čebelar in je pasel 
svoje čebele po vsej Sloveniji in še dlje, 
tja  do Like. Svoj panj je postavljal na 
opazovalnico za gozdno medenje na Rav- 
barkomandi pri Postojni. Kot član 
upravnega in nadzornega odbora je več 
let opravljal različne funkcije v našem 
društvu. Za zasluge za čebelarstvo je bil 
odlikovan z redom A. Janše III. stop
nje.

Čebelarsko društvo Ajdovščina

ZORAN TROŠT

Kmalu po očetovi 
sm rti je dne 12. maja 
1985 tragično preminil 
Zoran Trošt, doma iz 
Lozic pri Podnanosu. 
Rodil se je 11. septem
bra 1948. Po poklicu je 
bil kovinostrugar in 

končal je srednjo tehnično šolo kovinske 
stroke. Čebelaril je s 50 panji čebel. Po 
očetovi smrti so domači želeli, da bi 
prevzel tudi očetove čebele in se posvetil 
poklicnemu čebelarstvu, toda prerana 
sm rt je prekrižala njegove načrte.

Čebelarsko društvo Ajdovščina

IVAN ČESEN

Naše društvo je izgu
bilo še enega člana, Iva
na Česna. Rodil se je 2. 
junija 1934, njegovo sr
ce pa je po daljši bo
lezni prenehalo biti v 
ljubljanski bolnišnici. 
Od njega smo se poslo

vili 19. marca 1985 na pokopališču v 
Gradišču pri Vipavi.

Ivan je ljubil naravo, domače in divje 
živali, posebno pa so mu bile pri srcu 
čebelice. Čebelaril je  od rane mladosti, 
začenši z nekaj panji, in imel pozneje do 
40 panjev čebel.

Njegova življenjska pot je bila preki
njena v 51. letu starosti. Nasledil ga bo 
sin Dušan, ki bo odslej skrbel za čebele.

Čebelarsko društvo Ajdovščina

ANTON BOŽIČ

Dne 22. februarja smo 
izgubili najstarejšega 
člana našega društva. 
Rodil se je 13. aprila
1895 v Ajdovščini in 
dočakal visoko starost 
90 let. Njegovo življe
nje je bilo težko.

Za zasluge v našem društvu smo ga 
izvolili za častnega člana društva, odli
kovan pa je bil tudi z redom A. Janše 
III. stopnje.

Čebelarsko društvo Ajdovščina

FRANC STRMOLE
Malo pred začetkom 

pomladi, 24. 2. 1985, je 
v 91. letu starosti umrl 
najstarejši član CD Stič
na, Franc Strmole iz 
Cagošč. Čebelaril je več 
kot 60 let in je bogate 
izkušnje rad posredoval 

mlajšim čebelarjem.
Čebelaril je z 10 A2 panji in aktivno 

sodeloval v Čebelarski družini Šentvid, 
katere ustanovni član je  bil. Po zdru
žitvi CD Šentvid s CD Stična je bil še 
naprej zvest član društva, ki ga je  odli
kovalo z odličjem Antona Janše III. stop
nje- CD Stična

MIHA RADI
Nepričakovano in to

liko bolj boleče nas je 
sevniške čebelarje pre
senetila vest o prerani
sm rti Mihe Radija. Ro
dil se je 13. 8. 1928 kot 
kmečki sin na Ledini.

Miha ni bil samo do
ber čebelar, am pak tudi vinogradnik in 
sadjar. Čebelaril je z malo panji, toda za 
te je  vzorno skrbel.

Bil je glavni pobudnik akcije za raz
vitje čebelarskega prapora. Na zadnjo
pot smo ga številni čebelarji pospremili 
z društvenim  praporom 8. aprila 1985.

Čebelarsko društvo Sevnica



JANKO MLADIČ

V soboto, 13. ju lija
1985, smo se na Raki po
slovili od čebelarja Ja n 
ka Mladiča. Spoštovanje 
in zaupanje, ki ju  je uži
val, so mu gasilci, čebe
larji, upokojenci, sosedje 
in znanci iz okolice Ra

ke izkazali tudi na njegovi zadnji poti.
Pokojni Janko Mladič se je rodil v 

kraju Kovor pri Tržiču. Izhajal je iz d ru 
žine čevljarjev.

Med vojno je bil izseljen v Nemčijo. 
Po vrnitvi iz izgnanstva si je obnovil hi
šo, postavil čebelnjak in se v letu 194C 
vključil v takratno čebelarsko družino 
na Raki. Po nekaj letih je postal pred
sednik in opravljal to nalogo vse do 
leta 197Ö.

Za zasluge na področju čebelarstva je 
Mladič prejel leta 1972 red Antona Janše
II. stopnje — srebrno odličje, Čebelar
sko društvo Raka ga je odlikovalo z re
dom Antona Janše III. stopnje — bro
nastim  odličjem.

Dragi Janko, počivaj v miru v domači 
zemlji, katero si ljübil in spoštoval.

V imenu Čebelarskega društva Raka 
izrekamo iskreno sožalje soprogi in vsem 
tvojim domačim.

Čebelarsko društvo Raka 
GRABNAR IVAN

ANTONIJA ANCELJ —  
TILEŽEVA TONČKA

Po sm rti brata Janeza, hišnega gospo
darja iin vnetega čebelarja, je  leta 1960 
prevzela čebelarstvo. Kmalu po včla- 
njenju v čebelarsko družino je bila iz
voljena za predsednico. K ljub visoki sta
rosti je imela bister um, tako da je brez 
težav vodila družino vse do svojega 87. 
leta starosti. Ob sm rti je  bila še vedno 
njena častna predsednica.

V aktivno družbeno življenje se je 
vključevala vse življenje, predvsem pa 
med NOB leta 1943, ko je prevzela go
spodarski odbor OF v Mojstrani. Veliko 
zaslug ima za odkritje spominskega obe
ležja rojaku čebelarju svetovnega slove
sa — Mihaelu Ambrožiču.

Za svoje prizadevanje in požrtvovalno 
delo je bila odlikovana z redom Antona 
Janše II. stopnje.

Kot predsednica družine je bila vsa 
leta članica izvršilnega odbora Čebelar
skega društva Radovljica—Jesenice.

Čebelarska družina 
Dovje—M ojstrana

FRANC LIPOVŠEK

Rodil se je  v Sevnici 
24. 9. 1898. 2e  v osnovni 
šoli se je  navdušil za 
sadjarstvo in čebelarje
nje. Leta 1946 se je 
včlanil v CD Sevnica 
in bil 30 let aktiven če
belar. Ves čas si je p ri

zadeval izpopolniti svoje znanje o čebe
larjenju. Številne čebelarske izkušnje je 
z veseljem prenašal na mlajše tovariše.

Cebelaril je s 30 AZ panji. Redno je 
bral Slovenskega čebelarja in sledil na
predku čebelarske tehnologije. Vedno 
je razmišljal o boljšem in naprednejšem 
načinu čebelarjenja. Izboljšal je prešo za 
stiskanje voščin.

Ob 50-letnici ČD Sevnica je  bil Franc 
Lipovšek imenovan za častnega člana 
društva.

Ohranili ga bomo v trajnem  spominu.
Čebelarsko društvo Sevnica

ČEBELA V PREGOVORIH IN REKIH
Jos. Vole — Ljubljana

Čebelica je majhen ptiček, pa daje sla
dek dobiček.

Kdor ima dovolj ovac v hlevu in čebel 
v panju, obogati v spanju.

Kdor čebele in ovce redi, lahko mirno 
spi — toda dolgo nikar, da ne bo oboje
mu v kvar.

Čebele treba častiti, ose ugonobiti.

Mirno in skromno, 
kot je živela, je 9. ju 
lija 1985 sklenila trdo 
življenjsko pot navdu
šene čebelarke in naj
starejšega člana čebe
larske družine Dovje- 
M ojstrana Antonija An- 

celj — Tileževa Tončka, roj. 25. aprila
1896 v Mojstrani.



FARMACEVTSKO-KEMIČNA INDUSTRIJA INEX HEMOFARM, 
VRŠAC

VAM PRVA V JUGOSLAVIJI PONUJA SREDSTVO ZA ZATIRANJE VAROOZE 
PRI ČEBELAH Z R A Z P R S E V A N JE M

1. KAJ JE HEMOVAR?

Hemovar je 100-odstotni varooid (uničevalec varoe). Aktivna snov je am itraz 
v koncentraciji 0,2 g/ml. Prodaja se v stekleničkah s kapalko, ki vsebuje 5 ml 
zdravila.

2. KAKO JE NASTAL HEMOVAR?

Hemovar je nastal s skupnim raziskovanjem strokovnjakov Hemofarma in 
Veterinarskega inštituta Beograd. Farmakološko m nenje o preparatu je dala 
Veterinarska fakulteta Beograd, katedra za farmakologijo in toksikologijo.

3. KAJ ZAHTEVA HEMOVAR?

Hemovar zahteva več truda, ki pa je bogato poplačan.

4. KOLIKO STANE HEMOVAR?

Hemovar je  med številnimi preparati za zatiranje varoe najcenejši. S stekle
ničko hemovarja lahko obravnavamo 15—20 panjev. Obravnavanje enega panja 
stane 10 dinarjev.

5. ZAKAJ NAJ UPORABLJAMO HEMOVAR?

Ker lahko s hemovarjem zatiramo varoozo vse leto z izjemo 15 dni pred točen
jem medu. Ker hemovar uničuje varoo 95-odstotno. Ker je zatiranje varooze s 
hemovarjem najcenejše. Ker hemovar deluje dalj časa.

6. KAKO DELAMO S HEMOVARJEM?

Litru vode dodamo 15 kapljic hemovarja, in tako dobimo potrebno emulzijo. 
Emulzijo nalijemo v razpršilnik, ki razpršuje fino meglo. Iz panja vzamemo sate 
s čebelami, matico in zalego dn jih poškropimo, poškropimo tudi stene panja.

7. KDAJ DELAMO S HEMOVARJEM?

S hemovarjem škropimo zgodaj zjutraj ali pod večer, ko je v panju največ čebel, 
in kadar tem peratura zraka presega 10° C.

8. KDAJ ZDRAVIMO S HEMOVARJEM?

S hemovarjem zdravimo po dvakrat spomladi in jeseni. Zaporedni škropljenji 
opravimo v presledku 5—7 dni, zato da z drugim škropljenjem uničimo tudi 

varoo v zalegi.

9. KJE DOBIMO HEMOVAR IN RAZPRŠILNIK?

Čebelarji lahko dobijo hemovar in razpršilnik, tako da njihova čebelarska 
društva pošljejo naročilnico naravnost proizvajalcu, ali ga kupijo pri čebelarskih 
podjetjih, veterinarskih postajah in njihovih lekarnah ter veledrogerijah.

Naš naslov:
RO INEX HEMOFARM 
26300 VRŠAC 
Beogradski put b. b. 
tel. 013/812-345



PCELARSKI KOMBINAT 
BEOGRAD 
11000 BEOGRAD 
JOVANA RAJIČA 5 
tel. (Oil) 402-278, 402-371

Č E B E L A R J I !

PRI NAS LAHKO KUPITE KVALITETNO ČEBELARSKO 
OPREMO, KI OMOGOČA SODOBNO ČEBELARJENJE:

— VSE VRSTE PANJEV
— TOČILA NA TRI IN ŠTIRI SATE
— POGAČE ZA HRANJENJE ČEBEL
— FORSAPIN, DRAZILNI PREPARAT Z VITAMINI IN MINERALI ZA 

POVEČANJE ZALEGE V PANJIH
— VARAMIT, PREPARAT ZA ZDRAVLJENJE VAROOZE
— Če b e l a r s k o  l it e r a t u r o
— Če b e l a r s k i  p r i b o r  z a  s o d o b n o  Če b e l a r j e n j e

ODKUPUJEMO VOSEK, IZDELUJEMO SATNICE, KUHAMO VOSClNE



MALI OGLASI

PRODAM avto TAM 2001, registriran za prevoz čebel, s kontejnerjem za 42 AZ 
panjev. Kovač Franc, Poljska 41, Bakovci, 69000 Murska Sobota.

PRODAM tovorni avto borgward z montažnim čebelnjakom za 36 panjev. Je re
gistriran in vozen z B kategorijo. Informacije na tel.: (062) 851 512. Smolak Ivan, P ri
soje 61, 62391 Prevalje.

PRODAM nekaj rabljenih AZ panjev. Informacije na tel. (061) 722 089.

PRODAM 6 naseljenih panjev tip Farar (Rakovi panji). Škafar Polde, Soseska 
Podvin 10, Žalec, tel.: (063) 710 894.

PRODAM smukalmike za cvetni prah za vse vrste panjev. Oton Primožič, Pre
bold 39, 63312 Prebold.

PRODAM čebelnjak za 24 AZ panjev, 9-satarjev, oddaljen od centra Ljubljane 
14 km v smeri Gorenjske. Zaradi dogovora kličite po telefonu (061) 442 534, samo po
poldan oz. zvečer ali pa pišite na naslov Trček, Leninov trg 9/XII-130, 61000 Ljub
ljana.

L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v  m esecu
Iz d a ja  ga  Zveza Č ebelarskih  d ru š te v  S lo v en ije  v L ju b lja n i, C a n k a rje v a  c. 3/II. T e le fo n : 210 992 
I z d a ja te ljsk i sv e t: A n d re j P e te lin , p re d se d n ik ; č lan i: inž. A lojz  P o d jav o ršek , Ja n e z  M ihelič, 
inž. Jože B a b n ik , L o jze  K aste lic , B o ris  S lavec , M a rja n a  H ö n igsfe ld , d r. Jože K orošec 
U red n išk i o d b o r: Ja n e z  M ihelič, inž. Jože B ab n ik , L ojze K aste lic , M a rtin  M encej, F ra n c  Ja v o rn ik , 
F ra n č e k  S ivic, B oris S lavec, Jože B re g a r 
O dgovorn i u re d n ik : inž. Jo že  B ab n ik  
G lavn i u re d n ik :  p ro f. J a n e z  M ihelič 
L e k to ric a : M ojca M ihelič
G lavni in o d g o v o rn i u re d n ik  B ilten a  — U p M c d c x : B o ris  S lavec
L e tn a  n a ro č n in a  za n eč lan e  1.400.—, za tu j in o  2.400.—, za č lan e  č eb e la rsk ih  o rg an izac ij d ru g ih
re p u b lik  1.400.— d in a r je v . C ena za posam ezno  š te v ilk o  je  150,— d in a r je v , za tu j in o  2C0,— d in a r je v . 
O dpovedi m ed  le to m  n e  upo štev am o . R e k la m n i og lasi: cc la  s tr a n  — 18.000.— d in , pol s tra n i 
10.000 d in , č e tr t  s tra n i  5.000.— d in . Splošn i o g las i: b esed a  30 d in a r je v . Č lani im a jo  p rav ico  do 
e n eg a  b rezp lačn eg a  og lasa  do 20 besed  v  tek o čem  le tu . Z a v sa k o  n a s le d n jo  besedo  d o p lača jo  po
v e lja v n i ta r i f i  30 d in a r je v . Č la n a rin a  zn aša  1.000.— d in  in  2 d in  od p a n ja , s č la n a r in o  Je p lačan
tu d i S lov en sk i če b e la r
S t. ž iro  r a č u n a  p r i SDK v  L ju b lja n i, M ik lošičeva  C.: 50101-678-48636 
D evizn i ra č u n  št. 50100-620-107-010-30960-943
P o m n e n ju  re p u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za  p ro sv e to  in  k u ltu ro  š t. 421-1/74 je  g lasilo  oproščeno
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m e ta  p ro izvodov
T isk a la  t is k a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a , v  9700 izvodih
R okopisov  n e  v račam o



Miklošičeva 30

telefon: 316 455 
321 664 

telex: 31529 yu Medex

tekoči račun: SDK
Ljubljana
50100-601-10404

ALUMINIJSKA SITA ZA PRECEJA N JE MEDU

Sita za precejanje medu so potreben čebelarski pripomoček, saj 
z njimi že ob točenju medu odstranimo grobe drobce, kot so koščki 
voska, m rtve čebele in drugo. Sita imajo enojno (alum inijasto sito 
1/1, art. 427) ali dvojno dno (aluminijasto sito 2/2, art. 428).

Sita so narejena iz debelejšega alum inijastega oboda, čezenj 
pa je napeta precejevalna mreža. Sita z dvojnim dnom imajo 
vstavljen vložek z obodom, na katerega je  vpeta dodatna preceje
valna mreža.

Sita Lahko kupite v naših poslovalnicah v L jubljani in Krškem 
ali jih naročite v DE-Kooperacija v Ljubljani, pošljemo vam jih 
po pošti oz. železnici, plačate pa jih po povzetju.

ha |%i medex
ljubljana


